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افزایش پوشش اعتبارسنجی به 100 درصد

تسهیلات خرد 
الکترونیکی می شود

زیان و بدهی خودروسازان 
۴۵۰ همت شد
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مصرف بنزین
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سرمقاله

نیاز دانش بنیان ها 
به دانش روز 

وقتی صحبت از رشد تولید 
می شــود باید هم عوامل 
درون سازمانی و هم عوامل 
برون سازمانی مورد توجه 
قرار گیرد. باید استفاده از تجهیزات مناسب و بالا 
بردن سطح دانش در دستور کار قرار گیرد. از سوی 
دیگر قوانین و مقررات باید در راســتای تسهیل 
فعالیت و عملکرد شرکتهای دانش بنیان بازنگری 
و اصلاح شود. بالابردن سطح دانش در این شرکتها 
نیز از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت. قوانین و 
مقررات برای سرعت گرفتن تولید و تسهیل گری 
برای فعالیت این شــرکتها از طریق دولت و دیگر 

سازمانهای مرتبط...

  کیوان نقره کار، کارشناس 
فناوری

متن کامل  د ر صفحه 3

۴

راه اندازی سازمان یا 
مرکز ملی هوش مصنوعی

دولت مکلف به افزایش مشارکت شرکت های دانش بنیان در تولید شد

رشد تولید با مشارکت دانش بنیان ها
صفحه3
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تخصیص  ارز  به  ۵2 میلیارد  دلار  رسید
کاهش   مدت   زمان   تخصیص   و   تأمین   ارز 

معاون علمی و فناوری رییس جمهور گفت: در زمینه 
ایجاد ســاز و کارهای اجرایی مثل راه اندازی ستاد 
و مرکز یا سازمان هوش مصنوعی در حال مذاکره، 
بررسی و سیاست پژوهی هستیم. روح الله دهقانی 
فیروزابادی در حاشیه مراسم اختتامیه جایزه سالانه 
هوش مصنوعی و اختتامیه فتح پرچم درباره برنامه 
معاونت علمی در حوزه هوش مصنوعی گفت: بحث 
فناوری هــای نوظهور موضوع جدی اســت که در 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بیان ریاست 
جمهوری برای توسعه کشور و بر مبنای نیازها برنامه 
ریزی شده است. وی با اشاره به بازنگری و بازطراحی 
ستادهای توسعه فناوری در معاونت علمی بر مبنای 
نیازهای روز ایران و جهان گفت: در قالب این ستادها، 
حوزه هایی مثل هوش مصنوعی، مواد پیشــرفته و 
علوم شناختی در حال پیگیری است. وی ضمن بیان 
اینکه ما معتقدیم فناوری هوش مصنوعی به عنوان 
یک فناوری برافکن می تواند یک فرصت و یک تهدید 
و بلکه بزرگ ترین فرصت و تهدید باشد، افزود: ما از 
نظر مغزافزاری و نیروی انســانی توان بسیار بالایی 
داریم و توجه ویژه و متمرکز در حوزه هوش مصنوعی 
و فناوری های اقتصاد دیجیتال می تواند یک فرصت 
اختصاصی برای قرار گرفتن ایران در باشــگاه های 
سایر کشورهای موفق این حوزه ها ایجاد کند. معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
اضافه کرد: در همین راســتا علاوه بر تنظیم اسناد 
برنامه محور در حوزه هایی مثل هوش مصنوعی، در 
زمینه ایجاد ساز و کارهای اجرایی مثل راه اندازی 
ستاد و مرکز ملی هوش مصنوعی و سازمان هوش 
مصنوعی در حال مذاکره، بررسی و سیاست پژوهی 
هستیم. وی ادامه داد: پیش بینی من این است که 
با توجه به حجم مطالعات و پیگیری ها و همچنین 
تراکنش های بین مدیران مرتبــط در این حوزه در 
کشور، سال آینده شــاهد اتفاقات خوبی در حوزه 

حمایت از هوش مصنوعی باشیم...

مناقصه عمومی دو مرحله ای  
با ارزیابی کیفی

موضوع : خرید ۳۵ کیلومتر انواع کابل فشار متوسط آلومینیومی به شرح اسناد مناقصه
دستگاه مناقصه گزار و آدرس: شرکت توزیع نیروی برق تبریز واقع در تبریز کوي ولیعصر، خیابان نظامي اول خیابان قطران شرکت توزیع نیروي برق تبریز 

مدت زمان تحویل : ۶ ماه
مهلت دریافت اسناد از طریق سامانه ستاد ایران: از تاریخ 1402/08/22 لغایت 1402/08/۳0 با واریز وجه به مبلغ پانصد هزار ریال 

مهلت بارگذاری پیشنهادات در سامانه ستاد : پیشنهاد دهندگان می بایست ضمن بارگذاری اسناد ارزیابی کیفی و کلیه مدارک پاکات الف، ب و ج در 
سامانه ستاد تا ساعت 14:00 مورخ 1402/09/14 ، نسبت به ارسال اصل پاکت الف به صورت لاک و مهر شده و نمونه کالاها ظرف همان مهلت به دبیرخانه 

اینشرکت اقدام نمایند.
تذکر: به پیشنهادهای فاقد امضاء مشروط، مخدوش و پیشنهادهایی که بعد از انقضاء مدت مقرر در فراخوان واصل میشود مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد 
شد. مبلغ تضمین شرکت در مناقصه : برابر ۵,092,۳00,000 ریال بوده و پیشنهادهای فاقد تضمین تضمین مخدوش تضمین کمتر از میزان مقرر 

بلااثر می باشند. 
- شرایط خاص برای ورود به ارزیابی کیفی و مناقصه :

داشتن گواهی صلاحیت از شرکت توانیر )حضور در لیست وندور شرکت توانیر(
داشتن گواهی مطابقت با استاندارد تولید با تایپ تست معتبر )از آزمایشگاههای معتبر(

ساعت تاریخ و محل افتتاح اسناد ارزیابی کیفی :
ساعت 08:00 مورخ 1402/09/1۵ طبقه ششم )سالن جلسات (

زمان و محل افتتاح پاکتهای الف و ب به شرط کسب حداقل امتیاز لازم ) حداقل ۶۵( از ارزیابی کیفی :
ساعت 11:00 مورخ 1402/09/22 طبقه ششم  )سالن جلسات(

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهادات مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) 
ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و 

دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج بوده و سایتهای زیر جهت اطلاع رسانی اعلام می گردند :

www.toztab.ir و سایت شرکت توزیع برق تبریز  www.tavanir.org.ir و سایت معاملات شرکت توانیر http ://lets.mporg.ir پایگاه مناقصات کشور
عباس حسامی
 رئیس هیئت مدیره و مدیر عامل

نوبت دوم

شرکت آب  فاضلاب استان اصفهان در نظر دارد مناقصات ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی 
پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس: www.setadiran.ir  انجام 
خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت 

گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.          

شماره فراخوان سامانه ستاد مبلغ تضمینمبلغ برآوردموضوع مناقصهمدت
و شماره مناقصه

عملیات مدیریت بهره برداری شبکه فاضلاب 12 ماه
20020014۳40001۶۵ 17,171,90۶,41280۵,1۵7,000منطقه نجف آباد

402-۳-2۶2,۳

عملیات اپراتوری و نگهداری ازتاسیسات انتقال 12 ماه
20020014۳40001۶۶ 1۵,18۶,9۵۳,۳1474۵,۶08,000آب منطقه سمیرم

402-۳-281,2
کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشــنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت )ستاد( به آدرس:www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم اســت مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت 

مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه: تاریخ 1402/08/21  می باشد.

تاریخروزساعتعنوان

1402/09/01چهارشنبه  1۳:00مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه

1402/09/11شنبه1۳:00مهلت زمانی ارسال پیشنهاد

1402/09/12 یکشنبه 08:00زمان بازگشائی پاکتها
۳- اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکتهای الف:

۳-1- آدرس: اصفهان، خیابان شیخ کلینی، خیابان جابر ابن حیان، دبیرخانه معاملات شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان، تلفن:0۳1-۳۶۶800۳0-8،  
اتاق )292( 

4- اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:
4-1- مرکز تماس:14۵۶

4-2- دفتر ثبت نام:889۶97۳7 و 8۵19۳7۶8
۵- اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه )www.setadiran.ir( بخش ثبت نام / پروفایل / تامین کننده / مناقصه گر موجود است.

فراخوان مناقصه عمومی  یک مرحله ای

41۵4

اجتماعی

رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا از کشف بیش 
از ۳0 هزار تایر احتکار شده خودرو در کشور خبرداد. 
سردار حسین رحیمی در تشریح جزئیات این خبر 
گفت: با توجه به التهابات پیش آمده در بازار تایر 
خودرو پلیس امنیت اقتصادی نیز برای برخورد با 
سودجویان و اخلالگران در این بازار وارد عمل شد و 
در همین راستا نیز طرح سراسری و ویژه برخورد با 

احتکار لاستیک را به مرحله اجرا درآورد.
وی با بیان اینکه در نتیجــه اجرای این طرح طی 
روزهای اخیــر  ۳4 پرونده در خصــوص احتکار 
لاستیک تشکیل شده است، گفت: این پرونده ها 
منجر به کشــف ۳0 هزار و ۶۵۳ عدد لاستیک به 
ارزش بیش از 8۵0 میلیارد ریال شــده است. این 

تایرها شامل انواع سایز تایر از جمله تایر خودروهای 
سبک، سنگین و... است.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا با بیان اینکه 
تاکنون 44 محتکر نیز شناسایی و دستگیر شدند؛ 
گفت:  برای دستگیرشدگان پرونده قضایی تشکیل 
شده و آنان برای ادامه روند رسیدگی به جرم روانه 
دادسرا شده اند. تحقیقات تکمیلی در مورد پرونده 
هر یک از این افراد از سوی ماموران پلیس درحال 

انجام است.
رحیمی با بیان اینکه در نتیجه برخی از اقدامات افراد 
سودجو، قیمت های کاذب در بازار ایجاد شده بود، 
خاطرنشان کرد: پلیس باهرگونه احتکار و برهم زدن 

نظم و امنیت اقتصادی برخورد خواهدکرد.

کشف 3۰ هزار تایر احتکار شده در کشور
ویژه برنامه های ســازمان فرهنگی هنری شهرداری 
تهران به مناسبت ســی ویکمین دوره  هفته کتاب 
جمهوری اســلامی در مناطق بیست ودوگانه شهر 
تهران تشریح شد. حمیدرضا خونویی معاون فرهنگی 
ســازمان فرهنگی هنری شــهرداری تهران ضمن 
تشریح برنامه های هفته کتاب گفت: امسال با توجه 
به رویکرد نوجوان محور ســازمان فرهنگی هنری 
شهرداری تهران، برنامه های متنوعی با هدف ترویج 
فرهنگ مطالعه و فراهم آوردن زمینه دستیابی آسان 
این قشر از جامعه به کتاب و منابع مطالعاتی همزمان 
با سی ویکمین دوره هفته کتاب جمهوری اسلامی 
طراحی شده اســت. خونویی از اجرای ویژه برنامه 
»تو شبیه کدوم کتابی؟!«  در  کتابخانه های منتخب 

فرهنگسراهای شهر تهران خبر داد و افزود: این طرح 
با هدف شکل گیری باشگاه نوجوانان فعال حوزه کتاب 
و کتابخوانی در کتابخانه های مناطق ۳، 4، ۵، 7، 9، 
10، 1۵، 19، 20، 21 و فرهنگسراهای رسانه و انقلاب 

اسلامی برگزار می شود.
وی ادامــه داد: در این برنامه که تمامــی مراحل از 
طراحی تا اجرا توســط نوجوانان صورت می گیرد؛ 
نوجوانان ضمن گزینش یک کتاب، داستانی واقعی و 
یا خاطره ای به یادماندنی و تأثیرگذار در زندگی افراد را 
که به موضوع کتاب یا شخصیت اصلی داستان کتاب 
نزدیک اســت انتخاب می کنند و با نگاهی خلاقانه، 
پایان داستان آن کتاب را با توجه به محتوای جدید 

رقم خواهند زد.

رئیس دانشگاه تهران گفت: غرب در آپارتاید علمی 
دچار خود تحریمی شده و جامعه دانشگاهی خود را از 
برخی یافته های مهم که برای ارتفای زندگی بشری و 

مولفه های صلح جهانی است، محروم می کند.
ســید محمد مقیمی،  رئیس دانشــگاه تهران در 
کنفرانس ائتلاف جهانی علیه آپارتاید علمی، صلح، 
عدالت، امنیت و سلامت جهانی که در این دانشگاه 
برگزار شد با بیان اینکه علم در دنیای غرب به عنوان 
موضوعی برای کشف حقیقت نیست، بلکه یک ابزار 
اعمال قدرت اســت، اظهار داشــت: غربی ها تلاش 
می کنند که علم را در خدمت قدرتمندان قرار دهند. 
در این میان ما باید تریبون های مختلفی ایجاد کنیم 
تا بتوانیم جنبه های بنیانی آپارتاید علمی را برطرف 

کنیم زیرا اگر قرار باشد با تریبون غربی ها این آپارتاید 
را حذف کنیم، نشدنی است.

وی با بیان اینکه تریبون ها و پایگاه های اطلاعاتی و 
نظام های اطلاعاتی در اختیار آنها است، یادآور شد: 
آنان هستند که درباره ضوابط این که چه مقاله ای و 
چه اطلاعاتی در این پایگاهها ثبت شود، تصمیم گیری 
می کنند  اگر چه ظاهر کار این است که در یک جهان 
تبادل آزاد اطلاعات به سر می بریم. مقیمی ادامه داد: 
ما در حوزه های فیزیکی و علوم پایه و مهندسی خیلی 
مشــکل در چاپ مقاله نداریم، چرا که بار معنایی و 
متافیزیکی موضوعات خیلی پررنگ نیست و حتی 
در حد صفر اســت. جایی با ما مشــکل دارند که در 

حوزه های علوم اجتماعی و انسانی و رفتاری است. 

غرب در آپارتاید علمی دچار خود تحریمی شده است
سياسیفرهنگی 

برنامه های شهرداری تهران در هفته کتاب



اقتصاد2
ایران

نرخ خوراک گاز پتروشیمی ها 
اعلام شد

نرخ خوراک پتروشــیمی ها در ۵ماهه نخست 
امسال ۷هزار تومان و در شهریور ۵۶۰۰ تومان 

تعیین شد.
براســاس نامه  مدیر کنترل تولید شرکت ملی 
پتروشــیمی، قیمت خوراک پتروشیمی ها در 
۵ ماه نخست سال ۷ هزار تومان و شهریورماه 
۵۶۰۰ تومان محاسبه می شــود. در این نامه 
هنوز قیمت خوراک مهرماه و ماه های پس از آن 

اعلام نشده است.

افزایش پوشش اعتبارسنجی به 100 درصد
تســهیلات خرد الکترونیکی 

می شود
معاون بانک مرکزی گفت: پوشش اعتبارسنجی 
از ۳۰ به ۱۰۰ درصد خواهد رســید و به همه 
بانک ها اعلام کردیم که تســهیلات خرد را به 
صورت الکترونیک پرداخت کنند تا مردم بتوانند 
حتی در نیمه شب و بدون حضور تسهیلات خرد 

مورد نیاز خود را در چند دقیقه دریافت کنند.
مهران محرمیان اظهــار کرد: صنعت یکی ۹۸ 
درصد خدمات خودش را به صورت الکترونیک 
ارائه می دهد و حالا به سمت هوشمندسازی این 
صنعت حرکت می کنیم. بانکداری هوشــمند 
موضوعی جدا از بانکداری الکترونیک نیست، 
بلکه در ادامــه بانکــداری الکترونیک تعریف 
می شود و در واقع خدمتی که به درد مشتری 
نمی خورد را به او پیشنهاد نمی دهد و از سوی 
دیگر خدمتی که به کار یک مشتری نمی آید را 

به او ارائه می دهد.
وی افزود: موضوعاتی از جمله مبارزه با کشف 
تقلب های آنلاین، هوش مصنوعی، پولشویی 
به ویژه پولشویی های آنلاین در دستور کار بانک 

مرکزی قرار دارد.
معاون بانــک مرکــزی ادامــه داد:در حوزه 
تسهیلات خرد شــاهد روان سازی خواهی بود 
و اعتبارسنجی آن را تسهیل خواهد کرد و تاکید 
کردیم که بانک ها تسهیلات خرد را به سمت و 
سوی الکترونیک ببرند. محرمیان گفت: پوشش 
اعتبار سنجی و دقت آن که افزایش چشمگیری 
پیدا خواهد کرد به ترتیــب از ۳۰ درصد و ۶۰ 
درصد به ۱۰۰ درصد و ۹۰ درصد خواهد رسید و 
به استانداردهای بین المللی نزدیک خواهد شد.

وی افزود: چک های برگشتی و وضعیت زندانیان 
چک کاهش چشــمگیری پیدا کرده اســت. 
ســامانه چک های در راه از آخرین پروژه های 
بانک مرکزی است که مردم می توانند پیش از 
پذیرش چک اعتبار آن را بررسی کنند. از سوی 
دیگر موضوع مسدود سازی چک های برگشتی 

که در دستور کار قرار گرفته است.

خانه های خالی ممنوع المعامله 
می شوند

مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی 
کشــور گفت: براســاس ماده ۵۴ مکرر قانون 
مالیات  های مســتقیم، فقــط اطلاعاتی که از 
طریق ســامانه ملی املاک و اسکان کشور در 
اختیار سازمان قرار می گیرد، ملاک عمل برای 
مطالبه واحدهای مسکونی خالی است و با عدم 
پرداخت مالیات قطعی توسط مالکان، خانه های 

خالی ممنوع المعامله می شوند.
به گزارش سازمان امور مالیاتی کشور، »شاهین 
مستوفی« با بیان اینکه مالیات خانه های خالی 
براساس متراژ واحدها محاسبه می شود، اظهار 
داشــت: اگر فردی خانه خود را اجــاره دهد و 
طبق قانون مشمول مالیات باشد، مالیات اجاره 
محاسبه می شود. اگر این خانه خالی باشد و به 
اجاره واگذار نشده باشد، ۶ برابر میزان مالیات 

خانه اجاره شده، محاسبه خواهد شد.
مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی 
کشور ادامه داد: مالکان خانه های خالی، پس از 
ابلاغ مبلغ نهایی مالیات، یک ماه فرصت پرداخت 
دارند و اگر پرداخت نشود، با صدور برگ قطعی 
از ایشان مطالبه خواهد شــد. اگر ایشان به آن 
برگ اعتراض کنند، در هیات های حل اختلاف 

مالیاتی مورد رسیدگی قرار می گیرد.
مســتوفی تصریح کرد: پس از طی این فرایند 
با عدم پرداخت مالیات قطعی توسط مالکان، 
خانه های خالی ممنوع المعامله می شوند و اجازه 
انتقال به شخص دیگری را نخواهد داشت و اگر 
دفترخانه ای نسبت به انتقال این موضوع اقدام 
کند قبل از اینکه مفاصاحساب مالیاتی مربوط 
به ماده ۵۴ مکرر قانون مالیات  های مستقیم را 
بگیرد، متضامنا در پرداخت مالیات مســوول 

خواهد بود.

خبر

معاون ارزی بانک مرکزی 
اعلام کرد: میزان تخصیص 
ارز از ابتــدای امســال تا 
بیســتم آبان ماه به حدود 
۵۲ میلیارد دلار رسید که 

از این میزان ۴۲ میلیارد دلار آن تأمین شده است.
محمد آرام در جلســه ارزی با محوریت »تجارت 
خارجی، تخصیص و تأمیــن ارز و ترخیص« که با 
حضور رئیس ســازمان غذا و دارو، رئیس سازمان 
توســعه تجارت و نمایندگان ســازمان گمرک و 
معاونین ارزی و بین الملل شــبکه بانکی در بانک 
مرکزی  برگزار شــد، اظهار کــرد: از مجموع ۴۲ 
میلیارد دلار ارز تامین شده از ابتدای سال جاری تا 
بیستم آبان ماه، سهم وزارت صمت  ۲۶.۶ میلیارد 
دلار، سهم وزارت جهاد کشــاورزی  ۱۰.۴ میلیارد 
دلار و ســهم وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 

پزشکی  ۲.۷ میلیارد دلار بوده است.
وی با اشاره به رشد ۳ درصدی ارز تامین شده برای 
واردات طی هشت ماه امســال در مقایسه با مدت 
مشابه سال گذشته خاطرنشان کرد: در هشت ماهه 
سال گذشته کل ارز تامین شده به ۴۰ میلیارد دلار 
رسید که این میزان در سال جاری با رشدی معادل 

۳ درصد به ۴۲ میلیارد دلار رسیده است.
معاون ارزی بانک مرکزی افــزود: حجم ارز تامین 
شده برای وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
در هشت ماهه سال جاری با ۳۶ درصد رشد نسبت 
به مدت مشابه ســال گذشته بیشــترین رشد را 
در تامین ارز در مقایســه با دیگر بخش ها به خود 

اختصاص داده است.

معاون ارزی بانک مرکزی با اشاره به پرتفوی ارزی 
تامین شده در این مدت گفت: در حوزه ارز ترجیحی 
۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی، حدودا ۱۲ میلیارد دلار، در 
نیما ۲۰ میلیارد دلار و در حوزه ارز اشخاص حدود 
۱۰ میلیارد دلار ارز تأمین شده است. لذا می توان 
این گونه نتیجــه گیری کرد کــه ترکیب مذکور،   
متوازن است و نیمی از ارز تامین شده  ناشی از ارز 
نیما و نیمی دیگر ارز ترجیحی و ناشی از ارز حاصل 

صادرات غیر نفتی  است.
آرام با اشاره به همکاری های وزارت صمت و جهاد 
کشاورزی در تخصیص و تأمین ارز گفت: با همکاری 
این دو وزارتخانه بــرای اولین بار از ابتدای ســال 
بودجه ارزی تدوین شــد و ایــن بودجه به صورت 

ماهانه نظارت و پایش می شــود و به صورت نظام 
مند از طریق  ســامانه جامع تجارت و به تفکیک 
موارد مشخص شده  بودجه های ارزی تخصیص و 
تأمین می شود. لذا همانگونه که شاهد هستیم در 
حال حاضر انضباط مناسبی در حوزه ارزی حاصل 
شده است که نتیجه آن آرامشی است که در بازار ارز 

نمود یافته است.
معاون ارزی بانک مرکزی با اشــاره به برنامه های 
پیش روی این بانک در حوزه ارزی عنوان کرد: برنامه 
آتی بانک مرکزی این است که مباحث تخصیص و 
تأمین ارز به صورت بهینه و با دقت بیشتر انجام شود 
و ارز به جای واسطه محور بودن، مستقیماً به ثبت 

سفارش ها اختصاص یابد.  

آرام همگن ســازی ارزهــای تولیــدی و ارزهای 
مصرفی از دیگر برنامه های بانک مرکزی در حوزه 
ارزی عنوان کرد و افزود : بر این اســاس  با اتکا به 
نقشه ارزی صادراتی کشــور و متناسب با ارزهای 
مصرفی،   ارزهای مــورد نظر تولیــد و تبدیل می 
شــود تا این گونه در یک ارز با مازاد عرضه یا مازاد 
تقاضا مواجه نشــویم. همچنین ایــن امر موجب 
 تسهیل تخصیص ارز و کاهش مدت زمان دسترسی 

به ارز می شود.  
بنا بر اعلام بانک مرکزی وی خاطرنشان کرد: همگن 
سازی ارز و تنوع ارزی متناسب با مصارف ارزی در 
بخش خزانه داری بانک مرکزی آغاز شــده است و 
ظرف یک یا دو ماه آینده ارزی نخواهیم داشت که 

صفی برای خرید آن باشد.  
آرام گفت: مدت زمان صف در تخصیص و تأمین ارز 
کوتاه خواهد شــد و برنامه ریزی به صورتی خواهد 
بود  که در کمتر از ۱۰ روز تخصیص و تامین انجام 
شود  که البته کاهش چشــمگیری در این زمینه 

حاصل شده است.  
معاون ارزی بانــک مرکزی در پایــان تاکید کرد: 
برنامه بانک مرکزی این است که با تخصیص بهینه 
و نظمی که ایجاد شده مدت زمان تخصیص و تأمین 
ارز را به حداقل ممکن برساند و متناسب با تقاضای 
مصرفی ارز، نوع ارز به نوعی تعیین شود که صف یا 

مازاد در تقاضا رخ ندهد.  
گفتنی است در این جلســه معاونین ارزی و بین 
الملل بانک ها دغدغه ها و مســائل خود و بازرگانان 
را در زمینــه تخصیص و تأمیــن ارز مطرح کردند 
و روسای سازمان توســعه تجارت و سازمان غذا و 
دارو ضمن تشریح سیاست های تجاری به سوالات 

معاونین ارزی بانک ها پاسخ گفتند.

کاهش مدت زمان تخصیص و تأمین ارز 

تخصیص ارز به ۵۲ میلیارد دلار رسید

رشد ۱۳ درصدی مصرف بنزین
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی از 
رشد ۱۳ درصدی مصرف بنزین خبر داد و گفت: 
به طور میانگین روزانه ۱۱۵ میلیون لیتر بنزین در 
کشور سوخت می شود. جعفر سالاری نسب مدیر 
عامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی گفت: 
پالایشگاه های ۱۰ گانه کشور برای تولید بنزین به 

صورت ۲۴ ساعته فعال هستند.
وی افزود: روزانه به طور میانگین ۱۱۵ میلیون لیتر 
بنزین در کشور سوخت می شود که این آمار نسبت 
به سال گذشته ۱۳ درصد افزایش یافته است. اما 
باید این را هم اضافه کرد که بنزین به اندازه کافی در 

انبار های سوخت موجود است.  
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با 
اشاره به توزیع الکترونیکی گاز مایع گفت: با آغاز به 
کار سامانه درخواست فرآورده های نفتی )سدف( 
در سال ۱۴۰۱  تقریبا توزیع الکترونیکی گاز مایع 
نزدیک به ۱۰ درصد بود. اما با گذشت یک سال از 
فعالیت سامانه سدف توزیع الکترونیکی گاز مایع 
به بیش از ۷۰ درصد رسیده است. با این وجود هیچ 

مشکلی در عرضه توزیع الکترونیکی وجود ندارد.
ســالاری نســب افزود: فرآیند درخواســت گاز 
مایع فقط از طریق ثبت در ســامانه درخواست 
فرآورده های نفتی )سدف( امکان پذیر است. در 
حال حاضر ۹۹ درصد گاز مایع در اســتان تهران 
با تراکنش بانکی انجام می شود. سالاری نسب در 
پایان گفت: قیمت یارانه ای هر کیلو گرم گاز مایع 
۲۷ هزار تومان است که در در حال حاضر  شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی با ۷۰ شــرکت زیر 

مجموعه عرضه گاز مایع را انجام می دهد.

زیان و بدهی خودروسازان 450 همت شد
قیمت گذاری دستوری باید لغو شود

سخنگوی انجمن قطعه سازان گفت: مجموع زیان 
انباشته و بدهی صنعت خودروسازی امروز به ۴۵۰ 

هزار میلیارد تومان رسیده است.
فرهاد به نیا سخنگوی انجمن سازندگان قطعات 
و مجموعه هــای خــودرو اظهار کــرد: صنعت 
خودروســازی امروز ۲۰۰ همت زیان انباشته، 
۱۸۰ همت بدهی بانکــی، ۵۰ همت بدهی به 
قطعه ســازان و ۲۰ همت خریــد دین به قطعه 

سازان دارند.
وی با بیان اینکه عامل این مساله شورای رقابت 
است، افزود: شــورای رقابت زمانی روی کار آمد 
که واردات خودرو ممنــوع بود اما در حال حاضر 
که واردات خودرو حتی دست دوم آزاد شده است 
دیگر قیمت گذاری خودرو یی معنی اســت. نه 
تنها خودرو باید وارد بورس شود بلکه باید قیمت 

گذاری هم در اختیار شرکت ها قرار گیرد.
به نیا تصریح کرد: زیان انباشته دست و پنجه نرم 
می کنند و توپ را به زمین قطعه سازان انداخته اند. 
قطعه سازان دیگر توانایی ندارند. وزیر صمت در 
حالی تاکید بر خودروهای برقــی دارد که اصلًا 

قطعه سازان توان تولید را ندارند.
ســخنگوی انجمــن ســازندگان قطعــات و 
مجموعه هــای خــودرو اضافه کــرد: صنعت 
خودروسازی می توانســت خودکفا شود و حتی 
صاحب خودروهای برقی شود اما حالا دولت باید 

هزینه هایش را بپردازد.
وی ادامه داد: حتی اگر قیمت گذاری دستوری لغو 
هم نشد اما تعداد تصمیم گیران در این بخش باید 
کاهش یابد؛ مثلاً یک یا دو دستگاه در مورد قیمت 

خودرو تصمیم بگیرند.
به نیا تصریــح کرد: در جلســه ای که بــا وزیر 
صمت داشتیم نســبت به عدم پرداخت بدهی 
خودروسازان گلایه کردیم که وزیر تماسی گرفت 
و خودروســازان قول پرداخت دادند. پس از آن 
فقط حدود ۳.۸ هزار میلیارد تومان از سوی ایران 
خودرو و بین ۸۰۰ تا هزار میلیارد تومان از سوی 
سایپا پرداخت شد. نکته جالب اینکه از این ۳.۸ 
هزار میلیــارد تومانی که ایران خــودرو مدعی 
پرداخت اســت ۲ همت برای خرید به خارج از 

کشور منتقل شده است.
وی گفت: صنعت قطعه سازی با رکود قیمتی و 
مطالبات نمی تواند حقوق کارگران خود را افزایش 
دهد. کارخانجات قطعه ســازی حتی در جذب 
نیروهای ساده هم عاجزند که علت آن هم وضعیت 
خودروسازی است. به نیا اضافه کرد: شورای رقابت 
فولاد و پتروشیمی را رها کرده و برای خودرو که 

محصول نهایی است، تصمیم گیری می کند.
وی با بیان اینکه پولی که می تواند صرف تکنولوژی 
و تجهیزات شود نباید صرف واردات خودروهای 
چینی شود، گفت: ما مخالف واردات نیستیم اما 
به شــرطی که از صنعت داخلی حمایت شود. 
دولت ۴۰ درصد از صنعت خودروســازی پول 
بابت هزینه های مختلف اعــم از مالیات و بهره 

بانکی می گیرد.

اخبار
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مدیرعامل صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه 
صنایع پیشرفته وزارت صمت از اختصاص۱۰۰۰ 
میلیارد تومان تســهیلات به صنایع پیشــرفته 

خبر داد.
محســن نادری منــش مدیر عامــل صندوق 
حمایت از صنایع پیشــرفته گفت: این صندوق 
در زمینه ضمانت نامه ها کــه نیاز اصلی صنایع 
پیشــرفته اســت اقدامات خوبی داشته است 
طوری که از ۱۰۰ ضمانتنامه در ســال ۱۴۰۰ 
به ۳۰۰ ضمانتنامه در ســال ۱۴۰۱ رسیده ایم 
و امســال هم بیش از هزار میلیــارد به بنگاه ها 
 ضمانتنامه های در زمینه خدمات اعتباری اعطا 

خواهیم کرد.
او در خصوص شرایط حمایت صندوق از صنایع 

و تولیدکننــدگان گفت: متقاضیــان دریافت 
تسهیلات در وهله نخست باید در زمینه صنایع 
پیشــرفته فعال و از بخش خصوصــی و تعاونی 

باشند. 
نادری منش گفت:متقاضیان به منظور دریافت 
خدمات، تســهیلات و ضمانت نامه می توانند به 
ســامانه صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه 
صنایع پیشــرفته مراجعه و با بارگذاری مدارک 
ثبت نــام کنند. او گفــت: در ۷ مــاه منتهی به 
مهر امســال، ۷۰۰ میلیارد تومان تســهیلات 
به صنایع پیشــرفته اختصاص یافتــه که این 
میــزان در ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ بــه 
 ترتیب ۱۱۰ میلیــارد و ۳۱۰ میلیــارد تومان 

بوده است.

مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشــتی گفت: با 
توجه به پتانســیل صنعــت مرغــداری نیازی 
به واردات مرغ بــرای تامین نیاز بــازار و ذخایر 
اســتراتژیک نداریم. علــی ابراهیمی مدیرعامل 
اتحادیه مرغــداران گوشــتی  گفت: بــا توجه 
به زیرســاخت های صنعت مرغــداری نیازی به 
 واردات مرغ به منظور تامین ذخایر اســتراتژیک

 نداریم.
به گفته او، با وجود آنکه قیمت مرغ وارداتی بالاتر 
از داخلی تمام می شود، از این رو موافق خروج ارز 
از کشور برای واردات نیستیم و به عبارتی واردات 
اقدامی ضد تولید است. ابراهیمی ادامه داد: پتانسیل 
صنعت مرغداری به گونه ای است که به شرط تامین 
به موقع نهاده های دامی علاوه بر امکان تامین بازار 

داخل و ذخایر استراتژیک، ظرفیت صادرات هم 
وجود دارد.

مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشــتی ظرفیت 
کنونی تولیدسالانه مرغ کشور را ۲ میلیون و ۴۰۰ 
تا ۲ میلیون و ۷۰۰ هزارتن اعلام کرد و افزود: آمار 
دقیق و رسمی از سرانه مصرف وجود ندارد و تنها 
برخی کارشناسان بر مبنای میزان جوجه ریزی، 

سرانه مصرف را برآورد می کنند.
ابراهیمی گفت: با وجود امکان تامین نیاز کشور 
توسط واحدهای تولیدی نیازی به واردات و خروج 
ارز از کشور نیست. او در بخش دیگر اظهارات خود 
قیمت کنونی هرکیلو مرغ زنده را ۵۴ تا ۵۷ هزار 
تومان اعلام کرد و افزود: مــرغ گرم هم در خرده 

فروشی ها با نرخ مصوب باید عرضه شود.

نیازی به واردات مرغ نداریماختصاص هزار میلیارد تسهیلات به صنایع پیشرفته
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مدیر منطقه عملیاتی خارک شــرکت نفت فلات 
قاره ایــران از افزایش ۳۰ هزار بشــکه ای تولید 
 روزانــه نفت  خام ایــن شــرکت در خلیج فارس 

خبر داد.
»علیرضا متعالی جهرمی« گفت: با اجرای پروژه 
افزایش ظرفیت تولید میدان »ابوذر«، همچنین 
پروژه ســاخت و نصب مبدل هــای حرارتی در 
کارخانه خشــکی ابوذر، ظرفیت تولید نفت این 
شرکت ۳۰ هزار بشــکه در روز افزایش یافت و از 
ماه گذشته چاه F۸-۵ میدان مشترک »فروزان« 
با تولیــد نزدیک به یک هــزار بشــکه در روز به 

بهره برداری رسید.
وی افزود: در پروژه افزایش ظرفیت تولید میدان 
ابوذر حدود ۲ کیلومتر خط لولــه ۱۸ اینچ اجرا و 
راه اندازی شد. با وجود اســتفاده از خط لوله ۲۶ 
اینچ دریایی در دو سال گذشــته، رفع گلوگاه ها 

در مســیرهای ارتباطی کارخانه ها ضروری بود 
که به دنبــال آن با اســتفاده از زیرســاخت ها و 
ظرفیت های موجود، این خط لوله در چهار مسیر 
اصلی طراحی و اجرا شــد و در کوتاه ترین زمان 

ممکن به بهره برداری رسید.
مدیر منطقه عملیاتی خارک شــرکت نفت فلات 
قاره ایران در تشــریح مراحل مختلف اجرای این 
پروژه، بیان داشت: در مرحله نخست پروژه، خط 
لوله ۱۸ اینچ از کارخانــه درود ۲ تا خط موجود 
در مجاورت کارخانه، همچنین محل ایســتگاه 
تقویت فشار تا کارخانه ابوذر اجرا شد و پس از آن 
خط لوله دیگری به طول حدود ۵۰۰ متر از محل 
انشعاب های بارگیری تا کارخانه ابوذر کشیده شد 
که با اجرای آن قابلیت هــای عملیاتی و پایداری 

تولید افزایش قابل ملاحظه ای یافت.
متعالی جهرمی دربــاره پروژه ســاخت و نصب 

مبدل های حرارتی در کارخانه ابوذر خشکی نیز 
گفت: با توجه به نقش حیاتی مبدل های حرارتی 
روی کیفیت نفت مربوط به کارخانه های ابوذر و 
فروزان، همچنین خارج از ســرویس بودن تعداد 
زیادی از این مبدل ها، نوســازی آنها در دســتور 
کار قرار گرفت و برای نخســتین بار در طول عمر 
کارخانه، تعدادی از پوســته ها و تیوب باندل ها با 

انجام چند پروژه همزمان ساخته و نصب شدند.
به گفته وی، با توجه بــه محدودیت های موجود، 
تیوب باندل نخست پس از انجام آزمایش های فنی 
لازم، اواخر تیرماه از طریق بندر بوشهر تحویل و در 
خارگ نصب شد که مجموعه این اقدام ها افزایش 

چشمگیر تولید منطقه خارگ را به دنبال داشت.
وی اضافه کرد: در ادامه پروژه ساخت پنج دستگاه 
تیوب باندل کارخانه فروزان خشکی توسط واحد 
برنامه ریزی و هماهنگی تعمیرات در حال پیگیری 

است و علاوه بر آن تا پایان سال چند دستگاه دیگر 
نیز ساخته و نصب خواهد شد.

مدیر منطقه عملیاتی خارک شــرکت نفت فلات 
قاره ایران گفــت: از ویژگی های بــارز این پروژه 
به کارگیری حداکثری توان تولید ســاخت داخل 
و اقدام های هماهنگ مدیریت های مهندســی و 
ساختمان، مدیریت امور تولید و منطقه عملیاتی 
خارک، همســو با سیاســت های مدیریت ارشد 

سازمان است.
متعالی جهرمی اظهار داشت: در منطقه عملیاتی 
خارک، همه واحدهــای نوســازی و تعمیرات، 
بهره برداری، بازرســی فنــی و خوردگی فلزات، 
تــدارکات و امــور کالا، مهندســی فــرآورش، 
برنامه ریــزی و کنتــرل طرح ها، ایمنــی، امور 
قراردادها و غیره در اجرای پــروژه نقش موثری 

داشتند.

رئیس پژوهشــکده پول و بانکی گفت: با پیدایش 
شــبکه های الکترونیک میل به نقدینگی در مردم 
از ۳۰ درصد ابتدای انقــلاب به یک درصد کاهش 

یافته است.
پیمان قربانی در نشست همایش سالانه بانکداری 
الکترونیــک و نظام های پرداخــت در محل بانک 
مرکزی با بیان اینکه ایــن همایش در هفته آینده 
دوشنبه و سه شــنبه در مرکز همایش صدا و سیما 
برگزار می شــود، اظهار داشت: تحولات تکنولوژی 
دهه های اخیر باعث شده تحولاتی در نظام بانکی 
اتفاق افتد و از دهه ۸۰ شبکه بانکی وارد نظام های 

بانکداری الکترونیک شده است.
وی گفت: میل به نقدینه خواهی در ابتدای انقلاب 
۳۰ درصد بود بعد از آن بــا پیدایش ایران چک ها و 
چک های مســافرتی کاهش یافت الان با پیدایش 
شــبکه های الکترونیک میل بــه نقدینگی به یک 

درصد رسیده است.
وی همچنین گفت: نظام های پرداخت الکترونیک 
نقش مهمی در تســهیل مبادلات جامعه و تقویت 
تولید ناخالص داخلی کشور دارند. به گفته قربانی، 

بانکداری هوشــمند یکــی از مظاهــر بانکداری 
الکترونیک اســت که در جهت تسهیل مبادلات و 

خدمات اقدام می کند.
رئیس پژوهشکده پول و بانکی گفت: فناوری های 
الکترونیــک در نظام بانکی در ســایر بخش ها هم 
سرریز می شود به گونه ای که اگر این امکانات وجود 
نداشت امکان پرداخت یارانه نقدی به جامعه فراهم 

نمی شد.
وی گفت: امسال در همایش بانکداری الکترونیک 
۱۶ نشســت علمی برگزار می شــود، ۲۰۲ مقاله 
دریافت شــده که ۵۰ مقاله پذیرفته  شده اند، ۳۰ 
مقاله به صورت شفاهی در همایش ارائه می شود، 
همچنین ۱۳ کارگاه آموزشــی یک و نیم ساعته و 
۲۴ کارگاه برای بانک ها برگزار می شود و جشنواره 
نوربخش نیز بــا دریافت ۳۲ طرح امســال برگزار 

می شود.
در این همایش همچنین مهران محرمیان معاون 
نظارت بانک مرکزی اعلام کرد: ۹۵ درصد خدمات 
بانکی در حال حاضر به صــورت الکترونیکی ارائه 

می شود.

رییس انجمن انبوه سازان خوزستان با بیان اینکه 
سیستم بانکی تمایلی برای پرداخت تسهیلات به 
بخش مسکن ندارد، گفت: منابع بخش خصوصی 
کفاف تامین مخــارج تولید مســکن را نمی دهد. 
فرشید پورحاجت با اشاره به شرایط دشوار ساخت 
مســکن توســط بخش خصوصی در کشور اظهار 
کرد: از دو سال گذشــته با افزایش قیمت سنگین 
نهاده های تولید و همچنین قیمت مســکن مواجه 
شده ایم و این مساله بر روی ساخت مسکن توسط 

بخش خصوصی در کشور اثرگذار بوده است.
وی افزود: سال های ســال منابع تامین نقدینگی 
بخش خصوصی از دو کانال پیش فروش مســکن 
و منابع بانکی تامین می شد و بخشی از هزینه نیز 
آورده و منابع شخصی ســازندگان مسکن بود اما 
اکنون به واسطه هزینه های سنگین ساخت مسکن، 
منابع بخش خصوصی کفــاف تامین مخارج تولید 

مسکن را نمی دهد.
رییس انجمن انبوه ســازان خوزســتان با اشاره به 
عملکرد بانک ها در بحث تامین هزینه های ساخت 
مسکن، گفت: براساس آنچه در قانون جهش تولید 

مسکن آمده و به تصویب مجلس نیز رسیده است، 
بانک ها بایــد ۲۰ درصد از منابع خــود را به حوزه 
مسکن تخصیص دهند اما مشــاهده می شود که 
سیستم بانکی در این حوزه شرایط را فراهم نکرده 
اســت و تمایلی برای پرداخت تسهیلات به بخش 
مسکن ندارد. پورحاجت عنوان کرد: بانک هایی هم 
که از این قانون به نوعی تمکین کرده و تا حدودی 
تامین منابع انجام داده اند، یک ساختار پیچیده و 
دشــواری را برای بخش خصوصی کشور به وجود 
آورده اند که باعث شده است هزینه تسهیلات بانکی 

گران قیمت در کشور گرانتر هم شود.
وی با اشاره به کمبود ۵ میلیون مسکن در کشور، 
افزود: قشــر مصرف کننــده نیز کــه زمانی برای 
خرید مســکن موردنیاز خود از طریق پیش خرید 
مسکن اقدام می کرد، به دلیل فراهم نشدن شرایط 
نمی توانند وارد بازار مسکن شوند و خانه پیش خرید 
کنند. در این زمینه باید گفت که قانون پیش فروش 
مسکن مخل کسب و کار برای بخش خصوصی است 
و شرایط تولید مسکن کشور را به مخاطره انداخته 

است و باید اصلاح شود.

افزایش روزانه ۳۰ هزار بشکه ای تولید نفت 

سیستم بانکی تمایلی برای پرداخت تسهیلات به بخش مسکن نداردمیل به نقدینگی در مردم به یک درصد رسید
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محمدباقر کرمی از افزایش ۱۵ درصدی قیمت نان های صنعتی در سال 
جاری خبر داد و تصریح کرد: این میزان از افزایش، مطلوب نانوایان نیست 

و به اقتضای کشش بازار بوده است.
محمدباقر کرمی، رئیس اتحادیه نان های فانتزی )حجیم و نیمه حجیم( 
تهران در تشریح فضای کنونی بازار این اقلام گفت: در اردیبهشت سال 
۱۴۰۱ با حذف یارانه و آزادسازی عرضه آرد مصرفی در تولید نان های 
حجیم و صنعتی، تقاضا برای این نان ها تا ۵۰ درصد کم شد؛ چون قیمت 
آرد ۱۰ برابر بالا رفته و در پــی آن قیمت انواع نان صنعتی به یکباره تا 
ســه برابر جهش یافته بود، اتفاقی که در آن مقطع نانوایان را با چالش 

رو به رو کرد.
وی افزود: با این حال این جریان شــدید کاهش تقاضا تداوم نداشت و 
در ادامه سال گذشته مصرف کنندگان خرید نان های صنعتی را از سر 
گرفتند؛ هر چند شمار آنها در مقایسه با قبل از آزادسازی به طور کلی 

۲۰ درصد کاهش یافت.
کرمی ادامــه داد: اوایل ســال ۱۴۰۲ بــا افزایش قیمت مــواد اولیه 

تولید مانند شــکر، روغن، خمیــر مایه، بهبود  دهنده ها، دســتمزد 
نیروی انســانی و… بــاز هم قیمــت نان های صنعتــی ۱۵ درصد 
افزایش پیــدا کرد، با این حــال این افزایش قیمــت دیگر به کاهش 
تقاضا نینجامید؛ چون نانوایی ها قیمت نان را متناســب با کشــش 
 بــازار افزایــش داده بودنــد و حاضر به کاهش ســود بــرای بقای 

کسب و کار خود شدند.
وی ادامه داد: در واقع با افزایش هزینه های تولید در سال جاری جهش 
قیمت ۳۰ تا ۳۵ درصدی نان صنعتی مطلوب نانوایان بود؛ اما افزایش 
قیمت تا این اندازه می توانست تقاضا را تا جایی پایین آورد که به حذف 

کسب و کار آنها منتهی شود.
رئیس اتحادیه نان های فانتزی تهران تصریح کرد: با حذف یارانه آرد 
بازار نان صنعتی بســیار رقابتی شده اســت؛ علاوه بر اینکه این بازار 
رقیب قدرتمندی به نام نان های ســنتی دارد. سهم نان های صنعتی 
از کل مصرف نان کشور تنها ۱۰ درصد اســت، این در حالی است که 
نانوایی های سنتی هر کیسه آرد ۴۰ کیلویی را ۳۰ هزار تومان می خرند 

ولی نانوایی های صنعتی همین مقدار را ۶۴۰ هزار تومان می خرند. وی در 
تشریح آخرین وضعیت صادرات نان ایران توضیح داد: دولت حدود یک 
ماه پیش اعلام کرد نان های صنعتی که در تولید آنها از آرد آزاد استفاده 
می شود اجازه صادرات یافته اند که البته همه نان های صنعتی با آرد آزاد 

تولید می شود.
کرمی در ذکر مقاصد احتمالی صادرات نان ایران از کشــورهای حوزه 
خلیج فارس، افغانســتان، ســوریه و عراق نام برد و افزود: پیش از این 
هیچ گاه صادرات نان از ایران مجاز نبود، هنوز هم اقدامی در این راستا 

صورت نگرفته و فعلا تنها مصوبه آن ابلاغ شده است.
رئیس اتحادیه نان های فانتزی در پاسخ به این پرسش که ممکن است 
صادرات نان های صنعتی به افزایش قیمت و یا کاهش عرضه آن در داخل 
کشور بینجامد یا نه؟ گفت: هر قدر هم صادرات سودده و ارزآور باشد، 
بازار داخل برای نانوایان ایرانی در اولویت است و همچنان بر حفظ این 
بازار اصرار دارند؛ زیرا مدت ماندگاری نان خیلی کمتر از هر کالایی و در 

بهترین حالت تنها ۱۰ روز است.

افزایش قیمت ها مطلوب نانوایان نیست
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معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی 
از مراحل ســاخت یک میلیــون و ۸۶۷ هزار و 
۷۱۹ واحد نهضت ملی مســکن در شــهرها و 
روستاهای سراسر کشــور خبر داد. به گزارش 
وزارت راه و شهرســازی، هادی عباســی اصل، 
با توضیــح عملکرد وزارت راه و شهرســازی در 
اجــرای طــرح نهضت ملــی مســکن، اظهار 
کرد: نهضت ملی مســکن توســط وزارت راه و 
شهرســازی با هدف ایجاد ثبات قیمتی در بازار 
 مسکن و تعادل بخشی از ابتدای دولت سیزدهم 

در حال اجراست.
وی افــزود: تاکنون در قالب طــرح نهضت ملی 
مســکن بیش از یک میلیون و ۸۶۷ هزار و ۷۱۹ 
واحد مسکونی به شکل انبوه ســازی، واگذاری 
زمین با اجاره ۹۹ ساله، نوسازی بافت فرسوده، 
نوســازی مسکن روســتایی، ســاخت مسکن 
کارکنان نیروهای مســلح، پرداخت تسهیلات 
خودمالکی مسکن و تکمیل مسکن مهر در حال 

ساخت است.

معاون وزیر راه و شهرســازی در بیان جزییات 
احداث واحدهای نهضت ملی مســکن، توضیح 
داد: هم اینک در بخش واگذاری اراضی ۹۹ ساله 
به صورت انفرادی و گروهی در شهرها به تعداد 
۳۷۱ هزار و ۳۳۸ واحد، واگذاری اراضی با اجاره 
۹۹ ساله به صورت انفرادی و گروهی در روستاها 
به تعداد ۴۳ هزار و ۴۳۶ واحد و انبوه ســازی در 
اراضی با اجاره ۹۹ ساله به تعداد ۵۰۰ هزار و ۷۶۲ 

واحد در حال اجراست.
عباسی اصل ادامه داد: علاوه بر آن، تعداد ۲۱۰ 
هزار و ۱۵۵ واحد نیروهای مســلح، ۱۵۸ هزار و 
۵۳۶ واحد در قالب نوسازی بافت های فرسوده، 
۱۴۳ هزار و ۶۷۷ واحد خودمالکی شهری، ۳۳۱ 
هزار و ۱۵۱ واحد مسکن روستایی و تکمیل ۱۰۸ 
هزار و ۶۶۴ واحد مسکن مهر در سراسر کشور نیز 
در حال اجراست. قائم مقام وزیر راه و شهرسازی 
در طرح نهضت ملی مسکن بر تسریع بر اجرای 
قانون جهش تولید مســکن برای تحقق اهداف 

دولت سیزدهم تاکید کرد.

عضو کمیســیون برنامه بودجه و محاســبات 
مجلس شــورای اســلامی به بیان توضیحاتی 
دربــاره تعویــض بخاری هــای فرســوده بــا 
بخاری های هرمتیک و درآمــدی که می تواند 
 برای دولت فقــط در ســال اول ایجــاد کند، 

پرداخت.
حجت الاســلام و المسلمین ســید محمد رضا 
میرتاج الدینی عضو کمیســیون برنامه بودجه 
و محاســبات مجلس شورای اســلامی درباره 
تعویض بخاری های فرســوده بــا بخاری های 
هرمتیک گفت: یکی از دلایل ناتــرازی گاز در 
زمســتان ها مصرف بالای گاز در بخش خانگی 
است که البته این امر نیز به اســتاندارد نبودن 
 وسایل گرمایشــی و وجود بخاری های فرسوده 

در منازل برمی گردد.
وی در ادامــه بیــان کــرد: ایــن بخاری های 
تقریباً ۲۰ تــا ۳۰ درصــد گاز را تبدیل به گرما 
می کنند و حــدود ۷۰ تا ۸۰ درصد ســوخت را 
بــدون اینکــه بســوزانند دود می کننــد. این 
بخاری هــا باید از منــازل جمع آوری شــوند تا 
مصرف گاز به میزان قابــل ملاحظه ای کاهش 
یابد. میرتاج الدینی در ادامــه توضیح داد: یکی 
از برنامه های بســیار لازم بــرای مصرف بهینه 
انــرژی و صرفه جویی در مصــرف گاز تعویض 
بخاری های فرسوده منازل با بخاری های پربازده 
 و جدید هرمتیک هستند که مصرف فوق العاده 

پایینی دارند.
به گفته این مقام مسئول؛ استفاده از بخاری های 
جدید با راندمان گرمایشــی بــالا و مصرف گاز 
کم باعث کاهــش قابل توجه و مــداوم مصرف 
گاز در خانوارهــا در ســال های آینــده خواهد 
شــد. وی با اشــاره به اینکه ایــن بخاری های 
فوق العاده استاندارد هســتند و مصرف پایینی 
دارند توضیح داد: در برنامــه هفتم و همچنین 
بودجــه ۱۴۰۲ تکلیــف قانونی بــرای دولت 
تعیین شــده تا بین ۴ تا ۵ میلیون بخاری های 
 فرســوده منازل را بــا بخاری هــای هرمتیک 

عوض کنند.

ایــن نماینده مجلــس یازدهــم بیــان کرد: 
اســتفاده از بخاری هــای جدیــد هرمتیک با 
بازدهــی گرمایشــی بــالا و ایمنی مناســب، 
ســبب خواهد شــد که مصرف هر بخاری ۴۶۶ 
مترمکعب کاهــش یابد و در کل بــا تعویض ۵ 
میلیون بخاری فرســوده غیراســتاندارد بیش 
از۱۰ میلیارد مترمکعــب کاهش مصرف گاز در 
 بخش خانگی در اوج ناترازی مصرف را خواهیم 

داشت.
میرتاج الدینی با بیان اینکه این امر بســیار لازم 
اســت و همان آورده ای که از صرفه جویی دارد 
از ســرمایه ای که در این حوزه می گذارند خیلی 
بیشتر است ادامه داد: برنامه ما این بود که شرکت 
گاز به صورت رایگان ایــن بخاری ها را تعویض 
کند و با صرفه جویی ۱۰ میلیارد متر مکعبی گاز 
و درآمد تا ۳ میلیاردی فقط در ســال اول بتوان 
این موضوع را جبران کــرد. این طرح با توجه به 
بلند مدت بودن آورده فوق العــاده بالایی برای 

کشور دارد.
این نماینده مجلس یازدهم توضیح داد: اجرای 
کامل طرح جایگزینی و نوســازی بخاری های 
فرسوده با بخاری های نسل جدید در پایان پنج 
ساله برنامه هفتم توسعه، پتانسیل صرفه جویی 
۲۰ درصدی در کل مصرف گاز کشــور در ایام 
پیــک را دارد. کاهش ســالانه ۱۰ میلیارد متر 
مکعب مصرف گاز در اوج تقاضــای گاز به طور 
کامل ناترازی گاز زمســتانی صنایع را برطرف 

خواهد کرد.
وی افزود: بــا اجرای طــرح جامــع تعویض و 
نوســازی بخاری هــای خانگی، می تــوان گاز 
صرفه جویی شده را با سرمایه گذاری های متقابل 
 بــه صنایع تخصیــص داد و مزایــای متعددی 

را در پی داشت. 
ســرمایه گذاری اولیه موردنیاز حدود ۲ میلیارد 
دلار است ولی جلوگیری از اتلاف انرژی هر سال 
معادل ۳ میلیارد دلار است که به معنی بازگشت 
کلیه سرمایه گذاری انجام شده در این بخش در 

همان سال اول است.

دبیرکل فدراسیون صنعت نفت گفت: اکنون ضریب برداشت ما از میادین 
نفتی کمتر از ۲۰ درصد است و درواقع هر یک درصد که ضریب برداشت 
از میادیبن نفتی افزایش پیدا کند تقریبا یک میلیارد بشکه اضافه برداشت 
خواهیم داشــت. بنابراین در صورت عدم تزریق گاز رقم خســارت قابل 

پیش بینی نیست.
عرفان افاضلی درباره آســیب نفتی ناشــی از کمبود گاز در کشور اظهار 

داشــت: ما به دو منظور تزریق گاز انجام می دهیم؛ یا در کف گازی بالای 
مخزن و جهت فشارافزایی انجام می شود که بتوانیم برداشت نفت را حفظ و 
افزایش دهیم و یا مستقیم در خود لایه نفتی تزریق می کنیم که به منظور 
فرایندهای ازدیاد برداشت انجام می شود و همراه با برخی مواد و متریال به 
صورت فوم درمی آید، در هر حال اگر نتوانیم گاز به میادین نفتی تزریق 

کنیم خسارت بزرگی را در پی خواهد داشت.

وی افزود: اکنون ضریب برداشت ما از میادین نفتی کمتر از ۲۰ درصد است 
و درواقع هر یک درصد که ضریب برداشت از میادیبن نفتی افزایش پیدا کند 
تقریبا یک میلیارد بشکه اضافه برداشت خواهیم داشت. بنابراین در صورت 

عدم تزریق گاز رقم خسارت قابل پیش بینی نیست.
دبیرکل فدراســیون صنعت نفــت دربــاره دلیل عدم اجرایی شــدن 
پروژه های ازدیاد برداشــت تاکید کــرد: ابتدا اینکه مــا تکنولوژی لازم 

برای ازدیــاد برداشــت را نداریــم و دوم اینکه ســرمایه نداریم که این 
موضوع مهم تر اســت، اکنون دانشــگاه ها تحقیقات خوبــی انجام داده 
و به تکنولوژی هایی در این زمینه رســیده و پیشــنهادات خــود را در 
طرح توســعه میدان ارائه داده انــد، اما ســرمایه گذاری نداریم و بخش 
 عمده گاز تولیدی نیــز در بخش خانگی هدر می رود زیرا بهینه ســازی 

مصرف نداریم. 

سخنگوی صنعت برق گفت: تأمین سوخت نیروگاه های حرارتی به خوبی در حال انجام 
است و مخازن نیروگاهی ۹ درصد بیش از سال گذشته پر هستند و امیدواریم مشکلی در 

زمستان برای تامین برق نداشته باشیم.
مصطفی رجبی مشهدی، مدیر عامل شرکت برق ایران و سخنگوی صنعت برق با اشاره 
به اینکه در زمستان مصرف برق کاهش پیدا می کند، گفت: وزارت نیرو ۲۰ برنامه برای 
تأمین برق زمستان به صورت پایدار تنظیم کرده است. ضمن آنکه مصرف برق در زمستان 
نسبت به تابستان کاهش چشمگیری دارد به عبارت دیگر در حال حاضر نزدیک به ۳۲ 

هزار مگاوات مصرف برق در اوج بار کاسته شده است.
وی ادامه داد: اکنون مصرف برق در اوج بار ۴۲ هزار مگاوات است در صورتی که در تابستان 
این عدد به ۷۳ هزار و ۵۰۰ مگاوات می رسید بنابراین ظرفیت نیروگاهی برای تأمین برق 
وجود دارد. سخنگوی صنعت برق اضافه کرد: خوشبختانه تأمین سوخت نیروگاه های 
حرارتی هم به خوبی در حال انجام است، و پرشدگی مخازن نیروگاهی نسبت به سال 
گذشته ۹ درصد افزایش یافته و امید می رود ادامه پیدا کند و مشکلی در زمستان نخواهیم 
داشت. وی در رابطه با راندمان پایین نیروگاه های کشور و هدر رفت سوخت، خاطر نشان 
کرد: به دلیل اینکه در فصل زمستان از نیروگاه ها با راندمان پایین استفاده نمی کنیم 
بنابراین بازدهی راندمان نیروگاه های حرارتی در دوره فصل ســرد سال افزایش قابل 
ملاحظه ای پیدا می کند، حتی بیش از ۴۰ درصد راندمان وجود دارد که از متوسط سالیانه 
بازدهی نیروگاه بیشتر است. به گفته رجبی مشهدی در زمستان بیشتر از نیروگاه های 

سیکل ترکیبی استفاده می شود که راندمان بسیار بالایی دارند.
این مقام مسئول در رابطه با وضعیت راندمان نیروگاه ها خاطر نشان کرد: وضعیت نیرو 
گاه های کشور به شکلی است که دارای راندمان خوب دنیا است که و نیروگاه هایی که در 
چند سال اخیر ساخته شده اند عمدتاً سیکل ترکیبی هستند با بازدهی بیش از ۵۵ درصد، 
بنابراین اساســاً از نیروگاه های راندمان پایین در زمستان استفاده نمی شود و راندمان 

نیروگاه ها وضعیت بسیار مناسبی را نسبت به کل سال دارد.

نمایندگان مردم در مجلس 
در راستای حمایت از کسب 
و کارهای خرد خانگی مقرر 
کردند تا این کســب و کارها 
بتوانند با اعطای ســفته وام 
دریافت کنند. در جلسه علنی مجلس در جریان بررسی 
جزئیات لایحه برنامه هفتم توسعه، با تبصره ۴ اصلاحی 
بند )پ( ماده ۶ این لایحه موافقت کردند. براساس این 
تبصره؛ اعطای تسهیلات به متقاضیان ایجاد و توسعه 
کسب و کارهای خرد خانگی صرفاً بر مبنای اعتبارسنجی 
و با أخذ سفته از متقاضی انجام می پذیرد. ماده ۱۱۱- به 
منظور اســتقرار کامل نظام بهره وری به صورت شفاف 
و تحقق سهم ســی و پنج درصدی  رشد بهره وری کل 
عوامل تولید در رشــد اقتصادی هدف برنامه )هشــت 
درصد(  اقدامات زیر انجام می شود: الف - دولت مکلف 
است حداکثر شش ماه لازم الاجرا این قانون جداول کمی 
و کیفی شاخص های بهره وری در فصول مختلف برای 
تحقق سهم سی و پنج درصدی رشد بهره وری کل عوامل 
تولید در رشد اقتصادی هدف برنامه )هشت درصد( را 
تهیه و به تصویب شورای عالی راهبردی برنامه )موضوع 

ماده ۱۱۸( این قانون برســاند و گزارش عملکرد آن را 
سالانه به مجلس شورای اسلامی ارائه کند.

علیرضا پاک فطرت در مخالفت این بند، گفت: در قانون 
برنامه هفتم توسعه به مسئله بهره وری بسیار توجه شده 
است، اگر بهره وری بالا برود شاهد رشد اقتصادی خواهیم 
بود. بهره وری از سرمایه انســانی )کارمندان و کارگران( 
انجام می شود، کارمندی که در اداره کار می کند حقوقی 
دریافت می کند، چه میزان کار نیاز اســت تا شاهد بهره 
وری باشیم. وی ادامه داد: در اداره ها ۲ الی ۳ کارمند دارای 
مدرک تحصیلی متفاوت هســتند، همگی یک میزان 
حقوق دریافت می کنند این مسئله موجب نارضایتی آن 
ها خواهد شد و بر همین اساس بهره وری پایین می آید. 
امروز سیستم اداری ما بسیار عمل می کند، دلیل آن هم به 

میزان پرداختی و نوع استخدام ها بازمی گردد.
مهرداد گودرزوند چگینــی در موافقت بند ب ماده ۱۱۱ 
تاکید کرد: این بند به میزان بهره وری و کارآیی سیستم 
های اداری می پردازد، اگر بهره وری رخ دهد بحث کارمند 
بودن در سیســتم اداری را مطرح خواهیــم کرد، اگر به 
گذشته برگردیم مشاهده می کنیم که بهره وری کار در 
سیستم های اداری بسیار پایین بوده، امروز مجلس بنا شده 
برای بالا بردن بهره وری کار این بند قانونی را تصویب کند 
به بیانی بهره وری حلقه مفقوده تولید در کشور است. ب 

- دولت مکلف است در راستای ارتقای اثر بخشی و انسجام 
اقدامات متولیان بهره وری در کشور و تقویت نقش تنظیم 
گری، طرح نظام ملی بهره وری، مشتمل بر هدف گذاری 
کمی، شرح تکالیف نقش آفرینان آن و تقسیم کار ملی و 
استانی را مبتنی بر جهت گیری های زیر حداکثر شش ماه 
لازم الاجراء این قانون، به تصویب شورای عالی راهبردی 
برنامه برساند و گزارش عملکرد نظام ملی بهره وری را به 

صورت سالانه به مجلس شورای اسلامی ارائه دهد.
۱-  طراحی و پیاده سازی نظام سنجش بهره وری خدمات 
کلیدی دستگاه های اجرایی و زیرســاخت های آماری 
و اطلاعاتی مورد نیاز و پیاده ســازی تخصیص بودجه به 
عملکرد بهره وری به نحوی که در پایان اجرای این قانون 
شاخص بهره وری خدمات دولتی حداقل ده درصد افزایش 
یابد. ۲- در راستای افزایش مشارکت شرکت های دانش 
بنیان و مشاوره مدیریت و متخصصین در ارتقای بهره وری 
کل عوامل تولید ، دولت مکلف اســت با استفاده از همه 
ظرفیت ها و با بهره گیری از ظرفیت معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور، نسبت به تهیه دستور 
العمل های افزایش شــرکت های دانش بنیان و تسهیم 
منافع حاصل از مشارکت در ارتقای بهره وری تا پایان سال 
اول برنامه اقدام و به صورت ســالانه نتایج آن را به هئیت 

وزیران و مجلس شورای اسلامی ارائه نماید.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

دولت مکلف به افزایش مشارکت شرکت های دانش بنیان در تولید شد

رشد تولید با مشارکت دانش بنیان ها 

ضریب برداشت 
از میادین نفتی زیر 
۲۰ درصد است

برنامه های وزارت نیرو برای تامین برق زمستانی

یک میلیون و ۸۶۷ هزار و ۷۱۹ واحد مسکن در حال ساخت است

صرفه جویی ۳ میلیارد دلاری با تعویض بخاری های فرسوده

نیاز دانش بنیان ها به دانش روز 
کیوان نقره کار، کارشناس فناوری

وقتی صحبت از رشــد تولید می شود باید هم 
عوامل درون سازمانی و هم عوامل برون سازمانی 
مورد توجه قرار گیرد. باید استفاده از تجهیزات 
مناسب و بالا بردن سطح دانش در دستور کار 
قرار گیرد. از سوی دیگر قوانین و مقررات باید 
در راستای تسهیل فعالیت و عملکرد شرکتهای 
دانش بنیان بازنگری و اصلاح شــود. بالابردن 
سطح دانش در این شرکتها نیز از اهمیت ویژه 

ای برخوردار است.
قوانین و مقررات برای سرعت گرفتن تولید و 
تسهیل گری برای فعالیت این شرکتها از طریق 
دولت و دیگر سازمانهای مرتبط باید انجام شود. 
امکان پرداخت تسهیلات و وام ها باید در دستور 
کار باشــد. همچنین روابط باز تر با دنیا و دیگر 
کشــورهای جهان در جهت تسهیل تجارت و 
صادرات باید دیده شود. معرفی شرکتهای دانش 
بنیان به دیگر کشورها نیازمند بهبود در روابط 

بین الملل است.
بنابراین یک زنجیره ای از اتفاقات، تجهیزات و 
نیروی انسانی یک شرکت دانش بنیان باید کنار 
هم قرار گیرد تا به رشد تولید در اقتصاد کمک 
کند. از آنجایی که که اکثر این شرکتها توسط 
فارغ التحصیلان، نخبگان و نابغه ها بنیان گذاری 
و اداره می شوند، می بایست توجه ویژه ای به آنها 
داشته باشیم. به عبارت بهتر باید اولویت توجه به 
این شرکتها باشد. دانش بنیان ها نباید در اولویت 

های پایین تر قرار گرفته و از دید دور بمانند.
زیرساخت های فناورانه باید ایجاد شود. از این 
طریق این شرکتها به راحتی خواهند توانست 
دانش خــود را به روز کننــد و از روابط با دیگر 
کشورها انتقال فناوری تحقق پیدا کند. با بهبود 
روابط با دیگر کشورها دانش روز در اختیار دانش 
بنیان ها قرار خواهد گرفت. لازم به ذکر است در 
هر حوزه ای که تولید وجود دارد نیاز به روابط باز 
با دیگر کشورها هستیم. این اتفاق مختص به 
دانش بنیان ها نمی شود. تولید و صادرات باید از 
طریق بهبود روابط با دنیا توسعه پیدا کند. البته 
محصول دانش بنیان چون قابلیت یک محصول 
نوآورانه، خاص و منحصر به فرد را داراست، می 
تواند یک موقعیت کم نظیر برای رونق تولید را به 

همراه داشته باشد.

آگهی تغییرات شرکت با مســئولیت محدود نهاد 
اندیشه توسعه بنا به شناسه ملی 1400۸99۷۸۶۷ 
و به شــماره ثبت 554۸۷۷ به استناد صورتجلسه 
مجمــع عمومی عادی بطــور فوق العــاده مورخ 
30/0۷/1402 تصمیمات ذیل اتخاذ شد آقای علیرضا 
رازقی به شــماره ملی 24۷0۷31550 ، به ســمت 
رئیس هیئت مدیره آقای رضا جعفری زاده به شماره 
ملی 00۸303۸۶۷1 ، به سمت عضو هیئت مدیره و 
مدیرعامل آقای عبدالرســول ذوالقدری به شماره 
ملی 24۷0۶33141 و به ســمت عضو هیئت مدیره 
)خارج ازشــرکا( آقای محســن انصافی به شماره 
ملی 0049094۶9۶و به ســمت عضو هیئت مدیره 
)خارج ازشرکا(برای مدت نامحدود انتخاب گردیدند. 
کلیه اوراق عادی و اداری و اسناد بهادار و تعهدآور 
شرکت از قبیل چک ، ســفته ، بروات و قراردادها ، 
با امضای مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره همراه با 

مهرشرکت ، معتبر می باشد.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها 
و موسسات غیرتجاری تهران )1۶042۶4(

آگهی فقدان ســند مالکیت پــلاک 230 فرعی از 153 
اصلی بخش 12 لرستان شهرســتان دلفان خانم صدیقه 
منصوری با ارائه 2 برگ استشهادیه گواهی شده شماره 
1402-3001929 دفتر خانه اسناد رسمی شماره ۶ دلفان 
به انضمام درخواست وارده به شماره 1402/24۶2 مورخه 
1402/05/29 اعلام نموده که ســند مالکیت ششدانگ 
یکباب عمارت پلاک  153/230 فرعی شهرستان دلفان 
بخش 12 لرستان که بنام صدیقه منصوری فرزند خدامراد، 
صادر و تسلیم گردیده، به علت ســهل انگاری مفقوده 
گردیده و تقاضــای صدور المثنی ســند مالکیت ملک 
مزبور را نموده است. لذا مراتب به استناد ماده 120 اصلاح 
موادی از ایین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشود 
تا چنانچه کسی مدعی انجام معامله نسبت به ملک مرقوم 
به وجود سند مالکیت مدبور نزد خود باشد از تاریخ انتشار 
این آگهی ظرف مدت ده روز به اداره ثبت اسناد و املاک 
دلفان مراجعه و اعتراض کتبی خود را ضمن ارائه اصل سند 
مالکیت یا سند رسید دریافت دارد بدیهی چنانچه ظرف 
مهلت مقرر اعتراضی ترسد و یا در صورت اعتراض سند 
مذبور ارایه نشود المثنی سند مزبور طبق مقررات صادر و 

به متقاضی تسلیم خواهد شد. 
حسین علیزاده 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دلفان

آگهی فقدان ســند مالکیت پلاک ۷5 فرعی از 21۸ اصلی 
قریه کهریز وروشت بخش 12 لرستان شهرستان دلفان آقای 
بابا مراد مروتی سه خری با ارائه 2 برگ استشهادیه گواهی 
شده شماره 1۶093 -1402دفتر خانه اسناد رسمی شماره ۸ 
کرمانشاه به انضمام درخواست وارده به شماره 1402/3۸21 
مورخه 1402/0۸/1۶ اعلام نموده که سند مالکیت ششدانگ 
یکباب عمارت پلاک 21۸/۷5 فرعی شهرستان دلفان بخش 
12 لرستان که بنام بابا مراد مروتی سه خری فرزند معصوم علی 
، صادر و تسلیم گردیده، به علت سهل انگاری مفقوده گردیده 
و تقاضای صدور المثنی سند مالکیت ملک مزبور را نموده 
است . لذا مراتب به استناد ماده 120 اصلاح موادی از ایین نامه 
قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشود تا چنانچه کسی مدعی 
انجام معامله نسبت به ملک مرقوم به وجود سند مالکیت 
مذبور نزد خود باشد از تاریخ انتشار این آگهی ظرف مدت ده 
روز به اداره ثبت اسناد و املاک دلفان مراجعه و اعتراض کتبی 
خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت یا سند رسید دریافت 
دارد بدیهی چنانچه ظرف مهلت مقرر اعتراضی نرسد و یا 
در صورت اعتراض سند مذبور ارایه نشود المثنی سند مزبور 

طبق مقررات صادر و به متقاضی تسلیم خواهد شد. 
حسین علیزاده، رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دلفان 
برابر نامه 900۶۷4 مورخ 1390/0۶/0۶ دادیاری شعبه اول دادسرای 

دلفان در قبال مبلغ 400000000ریال بازداشت می باشد.
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فناوری و 
اطلاعات

ساخت حسگر تشخیص مس با استفاده از نانوزیم
محققان حسگری از جنس نانوزیم ساختند که با استفاده از پیگمنت آبی پروس و 
فلز روی تقویت شده می تواند فلز مس را با دقت بالا شناسایی کند. این حسگر قادر 
است در محیط های پیچیده زیستی، بادقت بالا مس را شناسایی کند. یک گروه 
تحقیقاتی به سرپرستی وو ژنگگان و ژانگ جیا از موسسه ماشین های هوشمند 
موسسه علوم فیزیک هیفای )HFIPS( در آکادمی علوم چین )CAS( این حسگر 

را ساختند.
مس یک عنصر اساسی برای بدن انسان و مؤلفه مهمی از قارچ کش ها در کشاورزی 
اســت. هنگامی که مس به غلظت های خاصی در یک محیط برسد، بر سلامت 
انسان و کیفیت خاک تأثیر می گذارد. با توجه به نقش مهم فیزیولوژیکی و خطرات 
احتمالی مس، نیاز فوری به ایجاد روش های جدید برای تشخیص یون های مس 

در سیستم های پیچیده وجود دارد.
در این پژوهش، این تیم نانوزیــم همه کاره را با اســتفاده از نانوذرات پیگمنت 
آبی پروس )نانوذرات آبی پروس دوپ شده با روی( ایجاد کرد. سیگنال تولید شده 
توسط نانوذرات پیگمنت آبی پروس تقویت شده با روی )ZNPB( به دلیل افزایش 
فعالیت کاتالیســتی در حضور یون های مس، ارتباط مثبت با سطح مس نشان 
می دهد. در نتیجه، نانوذرات ZNPB به عنوان یک حســگر جامع برای یون های 
مس قابل استفاده بوده و یک راه حل ســاده اما قابل اعتماد برای تشخیص مس 

ارائه می دهند.
یوان زو از محققان این پروژه توضیح داد: این ابزار می تواند یون های مس را به طور 
مؤثر ضبط، جداسازی و تشخیص دهد. از نظر انتخاب گری حسگر خوبی بوده و 

تداخل کمتری با دیگر ابزارها دارد.
وی افزود:در مقایسه با داده های به دســت آمده توسط طیف سنجی پلاسمای 
جفت شده القایی ) ICP-OES(، این روش دارای دقت تشخیص یون مس عالی 
بوده و در عین حال کاهش قابل توجهی در هزینه ها دارد. این محقق یادآور شد: 
این نانوزیم همه کاره راه حل مناسب و ساده ای برای افرادی است که نیاز به نظارت 

یا ارزیابی سطح مس در بدن انسان یا خاک دارند.

ســرمایه گذاری ۳۰ میلیــاردی در اکوسیســتم 
کسب وکارهای اجتماعی

مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوری نوآوری اجتماعی از اختصاص ۳۰ میلیارد 
تومان سرمایه گذاری و همچنین تسهیلات مالی ۱۰ میلیارد تومانی به منتخبین 

دومین رویداد نوپیا خبر داد. 
دکتر علی اصغر ســعدآبادی با بیان این که صندوق پژوهــش و فناوری نوآوری 
اجتماعی به عنوان ســرمایه گذار و حامی رویداد نوپیا، گام مهمی در دســتیابی 
به رسالت و ماموریت اصلی خود یعنی کمک به گسترش فعالیت های اجتماعی 
نوآورانه و حمایت از فعالان این حوزه برداشــت، اظهار کرد: در اختتامیه  دومین 
رویداد سالانه نوپیا و پایان هم آفرینی اجتماع سازان ایران و آینده که ۱۸ آبان ماه 
جاری در پردیس چارسو برگزار شد، صندوق پژوهش و فناوری نوآوری اجتماعی 
به عنوان بازوی مالی و مرجع تأمین مالی تخصصی کسب و کارها در حوزه نوآوری 

اجتماعی، فعالان نوآوری اجتماعی را دلگرم کرد.
وی با بیان این که هدف ما تسهیل فعالیت در حوزه نوآوری اجتماعی در حد توان 
است، ادامه داد: پس از ارائه  ۹ فعال در ســکوی نوپیا، تیم های حاضر در مجموع 
موفق به دریافت ۳۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری و همچنین ۱۰ میلیارد تومان 
تسهیلات مالی از جانب صندوق نوآوری اجتماعی شدند. همچنین در پایان مقرر 
شد تا دیگر شرکت کنندگان این رویداد، در صورت درخواست، از مزایای تسهیلات 

سرمایه در گردش تا سقف ۲۰۰ میلیون تومان بهره مند شوند.
مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوری نوآوری اجتماعی در ادامه خاطرنشان کرد: 
صندوق پژوهش و فناوری نوآوری اجتماعی، در ســال ۱۳۹۹ با هدف کمک به 
توسعه و ارتقای فعالان اجتماعی و همچنین کمک به رفع معضلات اجتماعی در 
ایران، تاسیس شد. با توجه به نبود چنین نهادی در این حوزه و فقدان حمایت های 
لازم، این صندوق جهت رفع بخشی از دغدغه مالی این فعالین و حمایت و تأمین 
مالی ایشان تشکیل شد. صندوق از طریق ارائه خدماتی در ۴ دسته کلی از قبیل 
عاملیت و کارگزاری، ضمانت نامه، تســهیلات مالی و سرمایه گذاری و مشارکت، 

خدمت رسانی می کند.

سرنوشت بیت کوین قبل و بعد از آغاز به کار ETF ها
پیتر شیف، فعال بازار سهام، تحلیلگر اقتصادی و نویسنده آمریکایی از فالوورهای 
خود سوال کرده است که آیا سقوط بیت کوین قبل یا بعد از راه اندازی صندوق قابل 
معامله در بورس بیت کوین )ETF( رخ می دهد. نتایج این نظرسنجی نشان داد که 
۲۳ درصد سقوط بعد از آن و هشت درصد سقوط قبل از آن را پیش بینی کردند. 
پیتر شیف اظهار کرد که بر اساس نتایج، حدس من این است که بیت کوین قبل از 
راه اندازی صندوق سقوط می کند. در این نظرسنجی ۶۸.۱ درصد نیز گزینه سوم 

بی طرفانه را انتخاب کردند.
چندین گزارش اخیر، افزایش قابل توجه قیمــت بیت کوین در میان پیش بینی 
تاییدیه صندوق قابل معامله در بورس بیت کوین در آینده را نشان می دهد. پیش از 
این، دو تحلیلگر بلومبرگ با اطمینان ۷۵ درصد احتمال تایید صندوق قابل معامله 

در بورس بیت کوین در ایالات متحده طی سال جاری را تایید کردند.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتــال در حال حاضر ۱.۴۲ تریلیون دلار 
برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل  ۰.۴۵ درصد بیشتر شده است. در 
حال حاضر ۵۱.۱۳ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که 

در یک روز ۰.۱۵ درصد کاهش داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۴۷.۰۷ میلیارد دلار است 
که ۱۱.۶۷ درصد کاهش داشــته اســت. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۷.۶۴ میلیارد دلار اســت که ۱۶.۲۳ درصد از کل حجم ۲۴ ســاعته 
بازار ارزهای دیجیتال  بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۴۰.۷۸ میلیارد 
 دلار اســت که ۸۶.۶۴ درصد از کل حجم ۲۴ ســاعته بازار ارزهــای دیجیتال 

را تشکیل می دهد.

اخبار

معاون علمی و فناوری رییس 
جمهور گفت: در زمینه ایجاد 
ســاز و کارهای اجرایی مثل 
راه انــدازی ســتاد و مرکز یا 
ســازمان هوش مصنوعی در 
حال مذاکره، بررسی و سیاست پژوهی هستیم. روح الله 
دهقانی فیروزابادی در حاشــیه مراسم اختتامیه جایزه 
ســالانه هوش مصنوعی و اختتامیه فتح پرچم درباره 
برنامه معاونت علمی در حوزه هــوش مصنوعی گفت: 
بحث فناوری های نوظهور موضوع جدی اســت که در 
معاونت علمــی، فناوری و اقتصاد دانش بیان ریاســت 
جمهوری برای توسعه کشــور و بر مبنای نیازها برنامه 

ریزی شده است.
وی با اشــاره به بازنگری و بازطراحی ستادهای توسعه 
فناوری در معاونت علمی بر مبنــای نیازهای روز ایران 
و جهان گفــت: در قالب این ســتادها، حوزه هایی مثل 
هوش مصنوعی، مواد پیشرفته و علوم شناختی در حال 

پیگیری است.
وی ضمن بیان اینکه ما معتقدیم فناوری هوش مصنوعی 
به عنوان یک فناوری برافکن می تواند یک فرصت و یک 

تهدید و بلکه بزرگ ترین فرصت و تهدید باشــد، افزود: 
ما از نظر مغزافزاری و نیروی انســانی توان بسیار بالایی 
داریم و توجه ویــژه و متمرکز در حوزه هوش مصنوعی 
و فناوری های اقتصاد دیجیتــال می تواند یک فرصت 
اختصاصی برای قرار گرفتن ایران در باشگاه های سایر 

کشورهای موفق این حوزه ها ایجاد کند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
اضافه کرد: در همین راستا علاوه بر تنظیم اسناد برنامه 
محــور در حوزه هایی مثل هوش مصنوعــی، در زمینه 
ایجاد ساز و کارهای اجرایی مثل راه اندازی ستاد و مرکز 
ملی هوش مصنوعی و سازمان هوش مصنوعی در حال 

مذاکره، بررسی و سیاست پژوهی هستیم.
وی ادامه داد: پیش بینی من این اســت که با توجه به 
حجم مطالعات و پیگیری هــا و همچنین تراکنش های 
بین مدیران مرتبط در این حوزه در کشــور، سال آینده 
شاهد اتفاقات خوبی در حوزه حمایت از هوش مصنوعی 
باشــیم. دهقانی همچنین در مراســم اختتامیه جایزه 
ســالانه هوش مصنوعی و اختتامیه فتــح پرچم گفت: 
تقریباً یک ماهی است که در معاونت علمی، برنامه ریزی 
برای یک سری مسابقات بین المللی و ملی که احتمالاً از 
دهه فجر امسال آغاز می شــود و یک سال حداقل طول 

خواهد کشید، در حال انجام است.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 

با اشاره به اینکه این مسابقات سال آینده در دانشگاه ها 
برگزار می شود، بیان کرد: دانشــگاه های ما به شدت به 
فضای چالشی، رقابتی و مسابقات احتیاج دارند. وی ادامه 
داد: این مسابقات در حوزه فناوری های جدید از جمله 
فناوری های اقتصاد دیجیتال و هوش مصنوعی در حوزه 

بین المللی برگزار خواهد شد.
دهقانی ادامه داد: یکی از نگرانی های جدی ما این است 
که اقبال بچه های مقطع دبیرستان به حوزه های فنی و 

مهندسی بسیار کم شده و در حال کاهش است و دلیل 
آن عدم شناخت بچه ها از آینده رشته های فنی مهندسی 
است. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس 
جمهور با بیان این مطلب که ســتادهای معاونت علمی 
در حوزه های فناوری هــای نوظهور برنامه های حمایتی 
ویژه ای دارد، خاطرنشان کرد: ما از شرکت هایی که تحت 
عنوان شرکت های دانش بنیان نوپا حول همین موضوعات 

جدید شکل می گیرند، حمایت خواهیم کرد.

معاون علمی و فناوری رییس جمهور خبر داد

راه اندازی سازمان یا مرکز ملی هوش مصنوعی
News kasbokar@gmail.com

شــرکت دانش بنیان ایرانــی برای نخســتین بار در 
کشور موفق شــد رادار پیشــرفته باند ایکس ساحلی 
بنادر را که از اجزای کلیدی سیســتم کنترل ترافیک 
دریایی اســت، بومی ســازی و تولید کند. به گزارش 
گروه علم و آمــوزش ایرنا از معاونــت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهــوری، حجت الله 
بیگی مدیرعامل شــرکت دانش بنیان موج پژوه آزما 
درمورد این دســتاورد توضیح داد: یکی از زمینه های 
فعالیت این شــرکت تامیــن، نیازمندی هــای بنادر 
کشــور از جملــه اجزای سیســتم کنتــرل ترافیک 
 دریایــی )VTS( اســت که بــرای کنتــرل ترافیک

 دریا از آن استفاده می شود.
وی اظهار داشت: تقریبا تمامی بنادر پیشرفته دنیا به 
این سیستم مجهز هستند و توســط سازمان جهانی 
دریانوردی به بنادر دنیا و از جمله بنادر کشور ما توصیه 

می شود که از این سیستم استفاده کنند.
این فناور با بیان اینکه نرم افزار کنترل ترافیک دریایی 
)VTS( در بنادر امام خمینی)ره(، شهید رجایی و انزلی 
مورد استفاده قرار می گیرد، تصریح کرد: این سیستم 
که در سال ۲۰۰۴ میلادی توسط یک شرکت فرانسوی 
در ایران نصب و راه اندازی شــد از سامانه های مختلف 
مانند ســامانه جهت یابی رادیویی، ســامانه راداری، 

سیستم شناسایی خودکار و سیستم های هیدروگرافی 
و هواشناسی تشکیل شده است.

بیگی، رادار پیشرفته باند X ساحلی بنادر را از مهم ترین 
اجزای این سامانه ها عنوان و خاطرنشان کرد: به دلیل 
ویژگی هایی که این رادار نسبت به سایر سنسورها دارد، 
یکی از اجزای اصلی این سیســتم محسوب می شود. 
این در حالی است که حدود ۲۰ سال پیش در کشور، 
یک شرکت دانمارکی این رادار را تامین کرد و در واقع 
شرکت فرانسوی تجمیع کننده نرم افزار کنترل ترافیک 

دریایی بود.
وی بــه خــودداری شــرکت های ســازنده از فروش 
خدمات و لــوازم یدکی مربوط به این ســامانه پس از 
اعمال تحریم ها علیه ایران اشاره کرد و گفت: به دنبال 
این اتفاق، مــا در مجموعه موج پروژه آزما، سیســتم 
رادار پیشرفته باند ایکس ســاحلی را که برای سامانه 
کنترل ترافیک دریایی در بنادر مورد نیاز بود به صورت 
کامل بومی ســازی کردیم. در واقع تمامی بخش های 
این رادار هم در قســمت های ســخت افزاری و هم در 
قسمت های نرم افزاری به دســت متخصصان داخلی 
کشور بومی ســازی و در بنادر امیرآباد، بوشهر، شهید 
رجایی و چابهار به صورت موفق نصب شد و هم اکنون 
این سیســتم در این بنادر مشــغول به کار است و به 

صورت کامل عملیات انجــام می دهد. مدیرعامل این 
شرکت دانش بنیان با بیان اینکه سامانه کنترل ترافیک 
دریایی از سیســتم جهت یاب رادیویی و رادار تشکیل 
شده است، یادآور شــد: رادارهای پیشرفته باند X هم 
نمونه شــناوری و هم نمونه ســاحلی دارند. در برخی 
نمونه های ســاحلی مجموعه های فرستنده و گیرنده 
بالای دکل نصب می شــوند و در بعضی نمونه ها هم 
 مجموعه های فرستنده و گیرنده داخل کابین و پایین 

دکل قرار می گیرند.
بیگی، ســامانه مــورد اســتفاده در بنادر کشــور را 
از رادارهــای باند ایکس با تــوان ۲۵ کیلووات اعلام و 
خاطرنشان کرد: این ســامانه ها قابلیت افزونه سازی 
دارند؛ یعنی مجموعه فرستنده و گیرنده در این ها دوبل 
شــده و چنانچه برای یکی از این مجموعه ها اشکالی 
پیش بیاید، به صورت خودکارمجموعــه دیگر به کار 
خود ادامه می دهد. ما هم با همین ساختار این سامانه 
را به طور کامل بومی سازی کردیم و نرم افزاری که در 
آن به کار بردیم، نرم افزار کاملی است که می توان انواع 
نقشه های دریایی را روی آن پیاده کرد و کاملا متناسب 

با نیاز بنادر ساخته شده است.
وی به تولید ۲ محصول دیگر در سیستم های کنترل 
ترافیک دریایی )VTS( بنادر اشاره و تصریح کرد: یکی از 

این محصولات که تحت تست است، سیستم شناسایی 
خودکار ایستگاه پایه و محصول دیگر، سیستم جهت 
یاب رادیویی است که در دست تحویل داریم و به زودی 
نمونه صنعتی آن کامل می شود و با این برنامه می توانیم 
اجزای اصلی و کلیدی VTS را داخل کشور بومی سازی 

کنیم که نیازمان به خارج برطرف شود.
مدیرعامل شرکت دانش بنیان موج پژوه آزما با تشریح 
دستاوردهای مختلف این مجموعه در طول ۱۶ سال 
فعالیت گفت: موج پژوه آزما یــک مجموعه تحقیق و 
توسعه اســت؛ به این معنا که محصول به صورت یک 
پروپوزال کاغذی به مجموعه ما تحویل داده می شود، 
ما از ابتدا آن را طراحی می کنیم، ســپس نمونه سازی 
می شود و در ادامه نمونه صنعتی هم به تولید می رسد 
و چنانچه تیراژ تولید داشته باشد، تولید انبوه هم انجام 

می شود.
بیگی با بیان اینکه بیش از ۱۵۰ محصول توســط این 
شرکت بومی سازی و به صنایع و سایر بخش ها تحویل 
داده شده است، اظهار داشــت: در حال حاضر در این 
مجموعه ۳۵ نفر بــه صورت مســتقیم فعالیت دارند 
و بخشــی از فعالیت های شــرکت را هم برون سپاری 
کرده ایــم که بــه واســطه آن ۵۰ نفر هم به شــکل 

غیرمستقیم مشغول به کار هستند.

با توجه به آغاز دهه سوم پیشرفت فناوری نانو در کشور، فناوران برای 
خوداتکایی، تولید ثروت و درخشش درعرصه جهانی محصولاتی 
بدیع با نوآوری های جهانی ساخته و یا به بازارهای جهانی ورود پیدا 
کرده اند. ایران سال هاست در حوزه نانو و تولید علم آن حرف برای 
گفتن دارد و اکنون به یک جایگاه قابل اعتنا در دنیا دست پیدا کرده 
است به طوری که آمارها و اطلاعات مراکز معتبر علمی و بین المللی 
این ادعا را تأیید می کنند. به عنوان مثال براساس آخرین آمار ۱۲ 
هزار و ۱۹۹ مقاله مرتبط با فناوری نانو توســط محققان ایرانی در 
WoS نمایه شده که این تعداد معادل ۵.۴۱ درصد از کل مقالات نانو 
منتشرشده در این سال است. این سهم از انتشار مقالات نانو، ایران را 

در رتبه چهارم دنیا قرار داده است.
تازه ترین آمارها در حوزه فناوری های داخلی نیز نشان می دهد، بازار 
محصولات نانو ساخت داخل از ۴/۴ هزار میلیارد تومان در سال ۹۸ 

به بیش از ۳۰ هزار میلیارد تومان در سال ۱۴۰۱ رسیده که متوسط 
رشد سالانه آن ۹۰ درصد بوده و حدود ۵۰ درصد بیشتر از متوسط 
نرخ تورم سالانه کشور در این دوره بر اساس اعلام رسمی مرکز آمار 
ایران بوده اســت. صادرات محصولات نانو نیز در سال ۱۴۰۱، ۶۹ 
میلیون دلار بوده که به بیشترین میزان خود از سال ۱۳۹۲ رسیده و 
ساخت وساز، الکترونیک، اپتیک و فوتونیک، رنگ و پوشش و نساجی 
حوزه های صنعتی ای هستند که بیشترین صادرات محصولات نانوی 

ساخت ایران را در سال ۱۴۰۱ داشته اند.
با تصویب »سند ملی توسعه علوم و فناوری نانو« در شورای عالی 
انقلاب فرهنگی به نوعی دهه سوم پیشرفت فناوری نانو در کشور آغاز 
و راه برای بهره گیری کشور از آثار اقتصادی و اجتماعی فناوری نانو و 
مشارکت در مسابقه جهانی در این عرصه تا افق ۱۴۱۲ هموارتر شده 
است. در همین راستا هر ساله شرکت های دانش بنیان در قالب یک 

نمایشگاه ملی جدیدترین دستاوردها، محصولات و خدمات نانویی 
را برای مخاطبان خود به نمایش می گذارند و امسال نیز بیش از ۹۰ 
شرکت دانش بنیان آخرین دستاوردهای خود را در چهاردهمین 
نمایشــگاه نانو و میکرو عرضه کردند وجه تمایز نمایشگاه امسال 
حضور پررنگ هیأت های تجاری و شرکت های خارجی از ۷ کشور 
برای معرفی دستاوردها و توانمندی های صادراتی دانش بنیان های 
کشور بود. در گزارش پیش رو برخی از مدیران دانش بنیان درباره 
محصولات نانویی خود و امکان تجاری ســازی یا حتی صادراتی 
آنها سخن گفته اند. یک شرکت دانش بنیان فعال در حوزه نانو، دو 
محصول »پانسمان ورقه ای نانواکس« و »پانسمان پودر زخم عمیق 
نانواکسپو« تولید کرده که محصول نانواکس گواهی CE اروپا و هر دو 
محصول گواهی تولید IMED را از اداره تجهیزات پزشکی ایران دارا 
هستند. ورقه های پانسمان زخم که در رده محصولات دارای نوآوری 

جهانی در نمایشگاه نانو ۱۴۰۲ قرار گرفته بود، در حال حاضر در ۷ 
کشور ترکیه، اسپانیا، امارات، یونان، رومانی، لبنان و بحرین ریجستر 
شده و آماده صادرات اســت. بهروز رئوفی، مدیرعامل این شرکت 
دانش بنیان درباره کاربرد ایــن محصولات به خبرنگار مهر گفت: 
این دو نوع پانسمان برای زخم های حاد شامل سوختگی های درجه 
۱ و ۲، زخم ناشی از تروما، پیوندهای پوستی و زخم ناحیه اهدای 
عضو، زخم های جراحی؛ زخم های مزمن شامل زخم پای دیابتی، 
زخم های فشاری )مانند زخم بستر( و در نهایت زخم های با ترشح 

کم تا متوسط عفونی و غیرعفونی کاربرد دارد.
وی با اشــاره به اینکه هردو پانســمان نوین نانواکس و نانواکسپو 
براســاس نانوتکنولوژی، با ماده اولیه کیتوزان ساخته شده اند که 
منبع شیمیایی نداشته و از گیاه بدست می آید و حساسیت پوستی 
هم ایجاد نمی کند، افزود: از جمله خواص اصلی این ماده می توان 

به جذب ترشحات و خاصیت آنتی باکتریال و آنتی بیوفیلم اشاره 
کرد. این محصولات مشــابه ایرانی و خارجی نداشته و در مقایسه 
با محصولات دارای CE اتحادیه اروپا حدود ۲ هفته طول درمان را 
کاهش می دهند. این فعال فناور ضمن بیان این مطلب که محصول 
نانواکسپو ظرف ۳ تا ۷ روز در بستر زخم تجزیه می شود و نگرانی 
درمانگر درمورد برداشتن تمام اجزای باقی مانده پانسمان را کاهش 
می دهد، خاطرنشــان کرد: همچنین با توجه به فرمولاسیون این 
محصول، نانواکسپو به راحتی در زخم های حفره ای و عمیق قابلیت 
استفاده دارد. از آنجایی که این زخم ها معمولاً ترشحات فراوان داشته 
و استخوان و یا تاندون در آنها مشخص است، استفاده از نانواکسپو 
انتخاب معقولی خواهد بود؛ زیرا ســایر محصــولات )برای مثال 
پودرهای دارای آلژینات و یا نقره( قابلیت استفاده برروی استخوان و 

تاندون را نخواهند داشت.

تهــران- ایرنا- دبیر شــورای عالی انقــلاب فرهنگی 
گفت: استعدادهای درخشــان نباید تنها از شهرهای 
بزرگ انتخاب شــود، هم اکنون اســتعدادهای خوبی 
در روستاها و شهرهای کوچک وجود دارد، اما به دلیل 

محدودیت های سمپاد حمایت نمی شوند.
به گزارش شــورای عالــی انقــلاب فرهنگی، حجت 
الاسلام والمسلمین عبدالحسین خسروپناه در دیدار 
با دانش آمــوزان نخبه که در محل دبیرخانه شــورای 
عالی انقلاب فرهنگی برگزار شــد، با اشاره به دغدغه 
دانش آموزان در حوزه های پرورشی، فرهنگی و تربیتی 
که در این دیدار مطرح شــد، اظهار داشت: بین علم و 
حکمت فرق است، علم، آگاهی است، اما حکمت، علم 
عقلانی، نافع و کارآمد اســت، باید تلاش کنیم حکیم 
تربیت کنیم؛ چرا که حکیمان، دلســوز مردم هستند. 
باید مشخص کنیم که تصمیم ها در آموزش و پرورش 

به رشد علمی می انجامد یا حکمت؟
دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی با تأکید بر عدالت 
در کشف استعدادهای درخشــان ادامه داد: استعداد 
درخشان نباید تنها از شــهرهای بزرگ انتخاب شود، 
هم اکنون استعدادهای خوبی در شهرها و روستاهای 
کوچک وجود دارد، اما به دلیل محدودیت های سمپاد 
این استعدادها حمایت نمی شوند. ایده های خوبی نظیر 

مردمی سازی استعدادهای درخشان وجود دارد که امید 
است با استفاده از آنها استعدادهای شهرهای کوچک 
نیز حمایت شود. باید تلاش کنیم عدالت آموزشی در 

آموزش و پرورش تحقق پیدا کند.
خسروپناه درباره مهارت های زندگی گفت: متأسفانه 
افرادی هستند که علم زیادی دارند، اما حتی نمی توانند 
با اطرافیان خود تعامل کنند، این مشــکل در علم آنها 

نیست بلکه مشکل در مهارت های زندگی است.
وی دربــاره اهمیــت موضوعــات روان شــناختی 
دانش آموزان بیان کرد: بررسی ها نشان می دهد بعضی 
از دانش آموزان احســاس افسردگی می کنند، نباید به 
این موضوع بی تفاوت باشــیم، برخی از دانش آموزان 
شبهات اعتقادی دارند که باید به آنها پاسخ داده شود، 
ستاد آموزش و پرورش باید در این زمینه برنامه ریزی 
کند، فناوری های نرم اجتماعی مانند برگزاری اردوها 

می تواند در این زمینه کمک کند.
دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی دربــاره موضوع 
مهاجرت اظهار داشت: مهاجرت بحثی جدی در کشور 
است، آمار دقیقی از میزان مهاجرت نداریم، علل آن هم 
بررسی نشده است، اما به نظر می رسد یکی از علّت های 
مهاجرت اشتغال و امید به آینده اســت، بنابراین اگر 
نخبه احساس کند از دانش او استفاده می شود، امیدوار 

می شود. تعلّق به میهن از دیگر علل مهاجرت است، این 
نقصیه با شناخت دقیق از تمدن کشور نظیر آشنایی با 
ادبیات فارسی برطرف می شــود،  دانش آموزان باید با 
ادبیات غنی کشور آشنا شــوند. در این زمینه مدارس 
سمپاد می تواند حکمت های ادبیات فارسی را به شیوه 
جذاب برای دانش آموزان بیان کند. وی با تأکید بر اینکه 
معلمان وظیفه ترویج روحیه مهین پرســتی را دارند، 
ادامه داد: معلّمی-هر چند به ندرت- که دانش آموزان 
را به مهاجرت ترغیب می کند، به شناخت دقیقی دست 
پیدا نکرده است و نیاز دارد آگاه شود، باید این معلمان 
را راهنمایی کرد، با این حال اکثر معلمان عرق به میهن 
و غیرت ملی دارند، رشدی که امروز در علم و فناوری 

داریم، محصول تربیت همین معلّمان باغیرت است.
خسروپناه درباره ساختار دبیرخانه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی گفت: دبیرخانه چهار ســتاد علم و فناوری، 
فرهنگی و اجتماعی، زنــان و خانواده و تعلیم و تربیت 
دارد، برای هر یک از این ستادها هیات های اندیشه ورز 
تعریف کرده ایم. این هیات ها از سراسر کشور به ستادها 
در موضوعات مختلف کمک خواهند کرد، ستاد تعلیم 
و تربیت نیز هیات اندیشــه ورز دانش آموزان نخبه را 
راه انــدازی می کند تا دانش آمــوزان در بخش هایی از 
حکمرانی و تدوین اســناد مشارکت داشــته باشند. 

دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی با ابزار امیداوری 
نسبت به آینده کشــور گفت: ۴۰ سال پیش هیچ گاه 
در رتبه بندی های علمی جایگاهی نداشتیم، آن زمان 
کشور هیچ چیزی از خود نداشت، دانشگاه ها با الگوی 
غربی راه اندازی شــده بودند، اما اکنــون با تلاش های 
صورت گرفته از سوی دانشمندان و محققان به رتبه ۱۵ 
تولید علم جهان دست یافته ایم. در حوزه هایی نظیر نانو 
در رتبه چهارم جهان و در طب سنتی در رتبه نهم جهان 
قرار داریم، در حوزه پزشکی بسیار پیشرفت کرده ایم، 

همگی این دستاوردها مایه افتخار است.
وی افزود: یکی از بحث های اساســی امــروز دنیا که 
کشورهای انگشت شماری به آن می پردازند، موضوع 
کوانتوم و هوش مصنوعی کوانتومی اســت، محققان 
ما نیز در این زمینه فعال هســتند و به زودی نتایج آن 
نمایان خواهد شــد. اگر اینها را بدانید، در می یابید که 
ناامیدی که مشاهده می شود، کاذب است. شما نیز با 
همت، برنامه ریزی، نظم و اراده محکم از دانشــمندان 

بزرگ کشور خواهید شد.
خسروپناه ادامه داد: ســتاد تعلیم و تربیت دبیرخانه 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی می تواند بــه برخی از 
موضوعات مهم بپردازد و حوزه هایی را که نیاز به مصوبه 

دارد، در دستور کار قرار دهد.

رادار سیستم کنترل ترافیک دریایی بومی سازی شد

خیز بلند نانویی ها برای تولید ثروت در افق۱۴۱۲

ضرورت توجه به استعدادهای درخشان در روستاها و شهرهای کوچک
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سبکزندگي

از آن جايي كه شــيوع بحران انتخاب 
همسر در متولدين دهه شصت كه به 
سن ازدواج رسيده بودند، با عموميت  
يافتن اســتفاده از اينترنت در كشور 
هم زمان شــد، بعضي از ســايت هاي 
اينترنتي از فرصت به وجود آمده استفاده و برخي با نيت هاي 
خيرخواهانه و برخي ديگر با نيت هاي سوء، اقدام به همسريابي 
اينترنتي كردند. چندين ميليون دختر و پسر جوان مجرد در 
كشور ما وجود دارند كه نياز به ازدواج و قصد آن را دارند، اما با 
اين وجود، سن ازدواج روزبه روز بالاتر مي رود و كمتر براي اين 
تعداد جوان مجرد كه آمار آن ها به تنهايي بيشــتر از جمعيت 
بسياري از كشورهاست، امكان ازدواج فراهم مي شود. بخشي 
از اين مســاله به تغييرات فرهنگي و اجتماعي گســترده اي 
برمي گردد كه طي ساليان اخير در كشور اتفاق افتاده و ازدواج 

جوانان را نيز تحت تاثير قرار داده است. 

  دهه هشتاد و باب شدن مراكز همسريابي اينترنتي
مسائلي از اين دست سبب شدند جوانان براي انتخاب همسر 
با مشكلاتي مواجه شوند؛ به طوري كه بسياري اوقات در ميان 
اطرافيان خود مورد مناسبي براي ازدواج پيدا نمي كنند. اين 
مسائل دست به دســت هم دادند تا نيازي عمومي در جامعه 
به وجود  آيــد و در اين ميان افــراد و ســازمان هاي دولتي و 
خصوصي مختلفي تلاش هايي براي حل اين مشــكل انجام 
دادند؛ از آن جايي كه شيوع اين بحران در متولدين دهه شصت 
كه به سن ازدواج رسيده بودند، با عموميت  يافتن استفاده از 
اينترنت در كشور هم زمان شد، بعضي از سايت هاي اينترنتي از 
فرصت به وجود آمده استفاده و برخي با نيت هاي خيرخواهانه 
و برخي ديگر با نيت هاي ســوء، اقدام به همسريابي اينترنتي 
كردند. اين اتفاق از ابتداي دهه 80 باب شد و مراكز همسريابي 
به صورت غيرقانوني در اينترنت با ذكر شــماره تلفن و آدرس 
فعاليت مي كردند اما از آن جايي كه اين فعاليت هاي غيرقانوني 
سبب بروز سوءاستفاده هايي شــده بود، مخالفت هاي زيادي 
را به دنبال داشت. اين در حاليســت كه ماده 43 قانون برنامه 
پنجم توسعه براي ســاماندهي و اعتباربخشي مراكز مشاوره 
متناســب با فرهنگ اســلامي و ايراني و با تاكيد بر تسهيل 
ازدواج جوانــان و تحكيم بنيــان خانواده، تاســيس مراكز و 
ارائه خدمات مشاوره اي روانشــناختي و اجتماعي را نيازمند 

اخذ مجوز دانســته بود، اما اجراي با تاخير اين ماده قانوني، 
شرايط را به گونه اي پيش برد كه سايت هاي همسريابي بدون 
 هيچ گونه نظارتي اداره شوند و افراد سودجو در آنجا به فعاليت 

بپردازند. 

  فعاليت 300 سايت غيرمجاز در زمينه همسريابي
اين امر سبب شد در سال 91 مسئولان به فكر راه اندازي مراكز 
همســريابي دولتي بيفتند كه زيرنظر آن هــا فعاليت كنند و 
امكان نظارت بر عملكرد اين مراكز وجود داشته باشد. از سوي 
ديگر قرار شد اين سايت ها در ذيل فعاليت هاي مراكز مشاوره 
قرار گيرند و پروانه آن ها را نظام مشــاوره كشــور صادر كند. 
همچنين قرار بر اين شــد تا وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 
و پليس فتا مسئوليت كنترل و فيلتر سايت هاي بدون مجوز 
را برعهده گيرند. با اين وجود، محمــود گلزاري؛ معاون وقت 
ساماندهي امور جوانان وزارت ورزش و جوانان در آبان ماه سال 
93 از فعاليت 300 سايت غيرمجاز در زمينه همسريابي خبر 
داد كه تحت اين عنوان فعاليت هاي ديگري انجام مي دهند. 
با توجه به ديدگاه اكثر جامعه شناسان و آسيب شناسان حوزه 
خانواده درباره آســيب زابودن ازدواج هــاي اينترنتي، مركز 
پژوهش هاي مجلس گزارشي در اين خصوص آماده كرد كه 
نشان مي داد 2 درصد ازدواج ها در ايران از طريق اينترنت انجام 
مي گيرد كه اين مساله گوياي اين امر است كه روابط دختر و 

پسر در ايران ابعاد جديدي پيدا كرده است. 
در بخشــي از اين گزارش كه 8 آبان 1392 منتشــر شــده، 
آمده است: اين شيوه همســريابي اگرچه مي تواند به امكاني 
براي تسهيل ازدواج بدل شــود، اما آسيب هايي از قبيل عدم 
آموزش، نظارت ضعيف، ناپايداري ارتباط در محيط مجازي و 
خلا مشورت لازم، تهديداتي را از سوي اينترنت براي جوانان 
به وجود آورده اســت. طبق اين گزارش، عمده ســايت هاي 
همســريابي فقط مكان هايي براي دوســت يابي و در برخي 
موارد روابط نامشــروع هســتند. ضمن اينكه فقط از طريق 
خريدوفــروش اطلاعات افــراد به يكديگــر، گاه درآمدهاي 
ميلياردي كسب مي كنند. در اين گزارش آمده است: در برخي 
موارد بررسي شده كه به حكم قضايي پرينت حساب ها مورد 
ارزيابي قرار گرفت، رقم هاي خيلي سنگين و با تراكنش مالي 
بســيار زياد و حتي ميلياردي جابه جا مي شد. مثلا تراكنش 

مالي در يكي از سايت ها روزانه حدود 12 ميليون تومان بود. 

 مزاياي سايت هاي همسريابي
وجود ســايت هاي همســريابي مي تواند مزايايي داشــته و 
پاســخگوي برخي از نيازهاي جوانان باشــد. به عنوان مثال، 
افرادي كه بنا بــه دلايلي مانند عدم وجــود هم كفو در محل 
زندگي، كوچك بودن محل زندگي، معلوليت و... قادر به يافتن 
همسر مناسبي در محيط پيرامون خود نيستند، مي توانند با 
مراجعه به اين سايت ها دايره انتخاب خود را در زمينه ازدواج 
افزايــش دهند. از ســوي ديگر، درصورتي كه اين ســايت ها 
روانشناس و مشــاور داشته باشــند هم مي توانند در انتخاب 
همســر به جوانان كمك كنند و هم اينكه پس از ازدواج اين 
مشــاوران مي توانند همراه زوج ها باشــند و به آن ها در حل 
مشكلات زناشويي ياري رسانند. همچنين امروزه با تحولات 
گسترده فرهنگي كه اتفاق افتاده اســت، محيط هاي سنتي 
پاســخگوي نيازهاي جوانان نيســتند و حضور اين سايت ها 
مي تواند آن ها را با فــردي كه با شــرايط و تحصيلات آن ها 

هم خواني دارد، آشنا كند. 

  معايب سايت هاي همسريابي
سايت هاي همسريابي گذشــته از محسناتي كه دارند، داراي 
برخي معايب نيز هســتند كه اين معايب ســبب شده است 
مخالفت هاي زيــادي پيرامون آن ها وجود داشــته باشــد. 
بــراي مثال، برخــي از اين ســايت ها به امر همســريابي به 
شكل كســب وكار و منبع درآمد نگاه مي كنند و همين نگاه 
كاسب كارانه، باعث مي شــود دقت لازم را براي معرفي افراد 
مناسب به يكديگر نداشته باشند. مساله ديگري كه وجود دارد، 
اين است كه برخي از اين ســايت ها و موسسات تنها از طريق 
دريافت اطلاعات ظاهري و ابتدايي، افراد را به يكديگر معرفي 
مي كنند و پس از آن نيز خدمات مشــاوره اي و روانشناختي 
لازم را به طرفين ارائه نمي دهند. درواقع براي اين ســايت ها 
فقط معرفي افراد به يكديگر براساس معيارها سطحي اهميت 
دارد و آن چنان كه بايدوشايد به اين امر به صورت جدي نگاه 

نمي كنند. 
مشــكل ديگر سايت هاي همســريابي اين اســت كه امكان 
دارد برخــي از كاربــران اين ســايت ها اطلاعــات خود را 
به صورت اشــتباه پر كنند كه همين مســاله سبب مي شود 
كارشناســان شــناخت خوبي نســبت بــه آن فــرد پيدا 
نكننــد و براســاس هميــن اطلاعــات اشــتباه او را به فرد 

 ديگري معرفي كننــد و مشــكلات ديگري در ايــن رابطه 
پيش بيايد. 

يكي از موسسه هايي كه در زمينه همسريابي فعاليت مي كند 
و از طريق اينترنت نيز ثبت نام آن انجام مي شود، سايت تبيان، 
وابسته به سازمان تبليغات اســلامي است كه فعاليت خود را 
در اين زمينه طي تفاهمنامه اي كه شهريورماه سال 93 ميان 
وزارت ورزش و جوانان و اين ســازمان منعقد شد، آغاز كرده 
است. سامانه همســان گزيني تبيان به مدت 6 ماه به صورت 

آزمايشی فعاليت كرد تا خرداد امسال افتتاح رسمي شد. 
زهره حســيني، مدير پروژه همســان گزيني تبيــان درباره 
فعاليت هاي اين ســامانه گفــت: ايده اين طــرح اين بود كه 
شبكه اي از واســطين ازدواج به وجود بيايد و وساطت در امر 
ازدواج كه در منابع ديني ما بسيار روي آن تاكيد شده است، 
احيا شود تا به اين وسيله بتوان با بهره گيري از روانشناسان و 
كارشناســان خبره، ازدواج هاي موفق و پايداري را رقم زد. به 

همين منظور شروع به شناسايي و ارزيابی واسطين و دعوت از 
آن ها كرديم كه در شبكه واسطين ما عضو شوند و با هم تعامل 
داشته باشند و موردهاي مناســب را به هم معرفي كنند تا از 
اين طريق شانس ازدواج جوانان بالا رود. بعد از تشكيل شبكه 
واسطين، مســاله مهمي كه بايد به آن مي پرداختيم، مشاوره 
براي واسطين، جوان ها و خانواده هاي آن ها بود. مشاوران اين 
شبكه كمك مي كنند معرفي هايي كه توسط واسطين صورت 
می گيرد، به شكل علمي تر و اصولي تر اتفاق بيفتد و منجر به 
ازدواج آگاهانه و پايدار شود. اگر جواناني باشند كه واسطين را 
نشناسند يا به واسطه دسترسي نداشته باشند، سايت تبيان 
بستري را براي ثبت نام آن ها فراهم كرده تا ثبت نام  كنند. بعد از 
ثبت نام يك مصاحبه تكميلي داريم، بعد پرونده آن ها در جريان 
مي افتد و در اختيار واسطين قرار مي گيرد. در كنار اين موارد، 
مشاوره و آزمون هاي روانشناســي و آموزش هاي لازم نيز در 

برنامه ما تدارك ديده شده است. 

گزارشي از فعاليت سايت هاي غيرمجاز همسريابي
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انواع عطرهــا و ادكلن ها كه عمدتا وارداتي اســت، از 
قيمت هــاي چنــد ده هزار تومانــي تــا ميليوني در 
بازار عرضه مي شــوند و به دليل تنوع و گســتردگي، 
مصرف كننده را در انتخاب و تشــخيص اصل يا تقلبي 
بودن گمراه مي كنند كه روش هايي براي تشــخيص 
ادكلن هاي اصل از تقلبي وجود دارد اما به گفته دست اندركاران در برخي موارد، 

تشخيص امكان پذير نيست. 
اين تنوع و طيف گســترده به غير از رايحه عطرها، به شــكل قابل توجهي در 
قيمت هاي اين كالا هم وجود دارد. عطر و ادكلن به طور كلي در بازار ما وارداتي 
هستند و تقريبا تمامي عطرهاي موجود در بازار را محصولات وارداتي تشكيل 
مي دهند و به گفته فروشندگان، اغلب مشــتريان به دنبال برندهاي شناخته 

شده و معتبر هستند. 
همچنين طبق اعلام محمدرضا بوترابي، رئيــس اتحاديه واردكنندگان لوازم 
آرايشي و عطريات، عمده عطر و ادكلن مصرفي در داخل كشور از طريق واردات 
تامين مي شود و ميزان توليد عطرهاي داخلي كمتر از 10 درصد از مصرف بازار 
اســت. به گفته وي 90 درصد از ادكلن هاي وارداتي با كيفيت خوب از كشور 
فرانســه وارد مي شــوند و معمولا عمده واردات ما از اروپاست كه البته به طور 
دقيق نمي توان گفت مربوط به كدام كشور است، چراكه براي مثال يك كارخانه 
توليدكننده عطر و ادكلن در كشورهاي مختلف كارخانه دارد و مهم است كه 
واردات از كدام كارخانه انجام شود. شــايد درنظر گرفتن يك بازه قيمتي براي 
عطر و ادكلن امكان پذير نباشد اما براساس آنچه فروشندگان مطرح مي كنند، 
به طور متوسط بيشترين عطرهايي كه فروخته مي شوند، رنج قيمتي از 80 تا 
350 هزار تومان دارند؛ هرچند عطرهاي زيادي در بازار هستند كه قيمت هاي 
بالاتر و حتي بهاي ميليوني دارند كه اين محصولات مشــتريان خاص خود را 

دارند. 

  نمونه هايي از قيمت هاي انواع عطر و ادكلن در بازار
قيمت عطرها براساس نوع برند، كيفيت، دوام رايحه، حجم و اندازه و البته محل 
خريد متفاوت اســت؛ به عنوان نمونه عطر زنانــه 50 ميلي ليتر با رايحه خنك 
ساخت كشور اســپانيا 97 هزار تومان، عطر زنانه با رايحه خنك و شيرين در 
اندازه 100 ميلي ليتر ساخت فرانسه 200 هزار تومان و عطر زنانه 75 ميلي ليتر 

با رايحه گرم ساخت فرانسه 250 هزار تومان عرضه مي شود. 
در ميان عطرهاي گران تر، عطر زنانه انگليســي با رايحه ملايم و شيرين 100 
ميلي ليتر 915 هــزار تومان قيمت دارد. عطر زنانه فرانســوي در اندازه 100 

ميلي ليتر يك ميليون و 200 هزار تومان به فروش مي رسد. 
ادكلن مردانه فرانسوي با رايحه خنك در اندازه 100 ميلي ليتر 360 هزار تومان، 
ادكلن مردانه فرانسوي در اندازه 100 ميلي ليتر 180 هزار تومان و عطر مردانه 

خنك در اندازه 50 ميلي ليتر ساخت فرانسه 270 هزار تومان قيمت دارد. 
همچنين عطر مردانه با رايحه خنك ساخت انگلستان در اندازه 100 ميلي ليتر 

يك ميليون و 100 هزار تومان فروخته مي شود. 
اما در اين ميــان، عطر و ادكلن هايي هســتند كه براي زنــان و مردان به طور 
مشترك قابل استفاده  اند كه به عنوان نمونه عطر مشترك ساخته هلند با رايحه 
گرم و تلخ 890 هزار تومان و ادكلن مشترك در اندازه 100 ميلي ليتر 920 هزار 

تومان به فروش مي رسد. 

چگونه عطر اصل را از تقلبي تشخيص دهيم؟  
انواع عطرها در يك تقسيم بندي كلي به عطرهاي گرم و سرد تقسيم مي شوند. 

عطرهايي كه در ســاخت آن ها از رايحه هاي شرقي، شــكلات و چوب صندل 
استفاده شــود، عطر هاي گرم محسوب مي شــوند و عطرهايي كه در آن ها از 
رايحه هايي چون ليمو و هندوانه استفاده شود، به عنوان عطرهاي سرد شناخته 

مي شوند. 
اگر بخواهيم به شكل اصولي از عطر و ادكلن اســتفاده كنيم، مناسب تر است 
كه عطر خود را متناسب با فصل انتخاب كنيم. فصول ســرد براي استفاده از 
رايحه هاي ملايم و خنك و فصول گرم براي اســتفاده از رايحه هاي گرم و تند 
مناسب است چراكه در فصول سرد رايحه عطرها ماندگارتر است و در فصل گرم 
كه اين ماندگاري كمتر مي شود، بايد از ادكلن هاي با رايحه تند استفاده شود 

تا ماندگاري بيشتر باشد. 
بايد به اصل بودن عطري كه مي خريم، مطمئن باشــيم. اگر از عطر نامرغوب 
يا تقلبي اســتفاده كنيم، ممكن اســت براي بدن مضر باشــد و باعث ايجاد 

حساسيت هاي مختلفي در فرد شود. 
عطرهاي تقلبي معمولا شيشــه هاي كدري دارند و نوع چاپ برند روي شيشه 

كم رنگ است و محتويات درون شيشه نيز رنگ عادي و طبيعي ندارد. 
البته به اعتقاد رئيس اتحاديه واردكنندگان لوازم آرايشي و عطريات در برخي 
موارد واردكنندگان هم نمي توانند ادكلن هاي اصل را از تقلبي تشخيص دهند 
و افرادي در اتحاديه هســتند كه سال هاســت در بخش عطر و ادكلن فعاليت 

مي كنند و تجربه زيادي دارند اما اگر دو بسته بندي ادكلن هاي اصل و تقلبي را 
كنار هم بگذاريم، آن ها نيز نمي توانند تشخيص دهند، چراكه از لحاظ ظاهري 

امكان پذير نيست. 
در زمينه كيفيت عطر و ادكلن نيز يكي از ويژگي هاي عطر خوب اين است كه 
رايحه اش يكنواخت باشد و بعد از استفاده تغيير ماهيت ندهد. همچنين براي 
آنكه عطر ديرتر كيفيت خود را از دســت بدهد، بايد شيشــه عطر را در محل 

خشك، خنك و به دور از تابش مستقيم نور خورشيد نگه داشت. 
همچنين براي ماندگاري بيشــتر بوي عطر، بهتر اســت عطر را روي نبض ها 

ازجمله مچ دست يا پشت گوش بزنيم. 

چطور عطرهاي تقلبي را تشخيص دهيم؟

قيمتهايميليونيدربازارعطروادكلن
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کشاورزي

يك مقام مســئول بــا بيــان اينكه 
عمليات اجرايي طرح هويت دار كردن 
سگ هاي كار به زودي در كشور آغاز 
مي شود، گفت: ســگ هاي فانتزي و 
ولگرد شامل اين طرح نيستند.  رئيس 
مركز اصلاح نــژاد دام و بهبود توليدات دامــي وزارت جهاد 
كشــاورزي در گفتگو با مهر، با اشــاره به طرح شناسنامه دار 
كردن سگ كار با بيان اينكه ســگ ها در ۲ گروه دسته  بندي 
مي شوند، اظهار داشت: گروه نخست شامل سگ كار می شود،  
از جمله سگ چوپان، سگ زنده ياب، سگ محافظ و سگ هايي 
كه براي تشخيص برخي بيماري هاي خاص مانند سرطان از 

آنها استفاده مي شود. 

  تعريف نظام مشخص براي سگ هاي كار
محمدرضــا ملاصالحي، گــروه دوم را شــامل ســگ هاي 
فانتزي و تفنني عنوان كــرد و افزود: ســگ هاي فانتزي در 
حوزه كار ما قــرار ندارند. اين مقام مســئول بــا بيان اينكه 
تاكنون هيــچ نظام مشــخصي در كشــور براي ســگ كار 
تعريف نشــده بود، اضافه كرد: براســاس قانــون هر حيواني 
در رده دام دســته بندي شــود، ما مكلف هســتيم براي آن 
برنامه ريزي و آنها را هويت دار كنيــم، بنابراين وزارت جهاد 
 كشــاورزي برنامه دارد كه سگ هاي كار كشــور را هويت دار 

كند. 
  جو منفي جامعه درباره سگ هاي تزئيني

ملاصالحي با اشــاره به اينكه ما بخشــي داريم كه مسئوليت 
اين بخش هويت دار كردن دام هاي كشــور است، اضافه كرد: 
حيواناتي مانند اســب و ســگ كار با وجود اينكه از گوشت و 
شير آنها استفاده نمي شود، جز جمعيت دامي كشور محسوب 
مي شــوند، بخش مذكور كمتر از يك ســال است كارگروهي 
تشــكيل داده تا اين ســگ هاي كار را هويت دار كند. وي جو 
منفي حاكم بر جامعه عليه ســگ هاي فانتزي را مورد اشاره 
قرار داد و گفت: گاهي سگ كار نيز مشمول همين موضوع و 
مورد غضب واقع مي شــود در صورتي كه اين سگ ها كاربري 

اقتصادي دارند. 

 پرورش سگ هاي كار تخصصي است
اين مقام مسئول با اشــاره به اينكه در كشور، جمعيت هلال 

احمر و نيــروي انتظامي مراكز خاص پــرورش و تربيت اين 
ســگ ها را دارند، ادامه داد: اين حيوانات ســگ هايي بسيار 
ارزشــمند و گران قيمت هســتند و برخي افراد در كشور به 
شــكل تخصصي به پرورش آنهــا مي پردازنــد، ضمن اينكه 
سيستم هاي حفاظتي دام  داري ها بدون وجود سگ كار دچار 
مشكل مي شود. ملاصالحي تصريح كرد: سگ كار با سگ هايي 
كه در خيابان مشاهده مي شود، تفاوت بسياري دارد، پرورش 

آنها كاري بســيار فني و تخصصي است و افراد خاصي قادرند 
اين كار را انجام دهند. 

  صدور شناسنامه، در صورت اثبات كاري بودن سگ
وي خاطرنشان كرد: در همين راستا، كارگروهي با همكاري 
دســت اندركاران اين بخــش و مراكزي كــه در اين زمينه 
فعال هســتند، از جمله نيروي انتظامــي، هلال احمر و چند 

مركز بخش خصوصي كه به صــورت تخصصي در اين زمينه 
فعاليت مي كنند، تشكيل شــده است تا اين طرح به سرانجام 
برســد. رئيس مركز اصلاح نژاد دام و بهبــود توليدات دامي 
وزارت جهاد كشــاورزي با بيان اينكه مقدمــات اجراي اين 
طرح در كشــور فراهم شــده اســت، گفت: عمليات اجرايي 
اين طرح بــه زودي آغاز خواهد شــد، ضمن اينكــه تنها در 
صورتي براي اين ســگ ها شناســنامه صادر خواهد شد كه 

ثابت شود سگ كار هســتند. ملاصالحي با اشــاره به اينكه 
سگ هاي ولگرد شامل طرح ياد شــده نمي شوند، از احتمال 
خطرناك بودن اين حيوانات براي بهداشــت عمومي سخن 
گفت و اضافه كرد: مســئوليت اين ســگ ها بــا ارگان هاي 
ديگري اســت كه بايد آنهــا را جمع آوري كننــد و در حال 
 حاضر نيــز ســازمان هاي مربوطــه وظايف خــود را در اين 

زمينه انجام مي دهند. 

اجراي طرح هويت دار كردن سگ   هاي كار در كشور

سگهايکارشناسنامهدارميشوند

معاون امور دام وزارت جهاد كشاورزي 
با بيان اينكه ميزان توليد شيرخام در 
كشور روند روبه افزايشی دارد، از ارائه 
بسته حمايتي توليد شيرخام و صنايع 
لبني به دولت خبر داد و گفت: سالانه 
بيش از 8 ميليون تن شير توليد مي شود، هرچند تا رسيدن به 
ظرفيت كامل صنايع لبني فاصله زيادي داريم. حسن ركني با 
اشاره به اينكه ظرفيت صنايع لبني كشور تا 18 ميليون تن در 
سال مي رسد، افزود: اين صنايع بايد فناوري و تجهيزات خود 
را به روز كنند تا دامنه تنوع محصولات لبني براي بازار داخلي 

و صادرات افزايش يابد. 

  تلاش مي كنيم ســرانه مصرف لبنيات را افزايش 
دهيم

وي درباره روند صادرات شيرخشــك و محصــولات لبني از 
540 هزار تن در ســال 9۲ به افزايش حدود 650 هزار تن در 
سال گذشــته، گفت: اين روند روبه رشد اســت، البته قيمت 
محصولات لبني با توجه به تحولات اقتصــادي اروپا كاهش 
يافتــه و توليدكنندگان بايد صادرات خــود را با رويكردهاي 
جديدي افزايــش دهند. وي تصريح كرد: در شــرايط جديد 
دولت مي تواند جايزه و مشوق هاي صادراتي براي تقويت قدرت 
رقابت پذيري محصولات لبني در بازار منطقه اي در نظر بگيرد. 
ركني با بيان آنكه سرانه توليد شــير در كشور 106 كيلوگرم 
و سرانه مصرف 96 كيلوگرم است، افزود: تلاش داريم سرانه 
مصرف شــير و فرآورده هاي لبني را افزايش دهيم كه ايجاد 
تنوع در محصولات لبني مي تواند يكي از اين راهكارها باشد. 
معاون وزير جهادكشاورزي معتقد بود با وجودي كه براساس 
مصوبه ســال گذشــته قيمت خريد هر كيلوگرم شيرخام از 
دامداران 1440 تعيين شده بود كارخانه هاي لبني از اين نرخ 

استقبال نكردند. 

  حفظ منافع توليد كنندگان در بسته حمايتي
وي با اشاره به افزايش توليد شيرخام در سال 93 نسبت به سال 
9۲ و سال جاري و اينكه به زودي براي ساماندهي خريد شيرخام 
با اين قيمت طرحي در ستاد تنظيم بازار تهيه و به دولت ارائه 
مي شود، گفت: قصد داريم تمام زنجيره توليد تا مصرف داخلي و 
صادرات را يكپارچه ببينيم. وي افزود: در بسته حمايتي از توليد 
و صنايع شيرخام تصويب خواهد شــد و منافع توليدكنندگان 
شير و همچنين درخواســت هاي صنايع لبني مدنظر خواهد 
بود. وي اضافه كرد: توليدكنندگان محصولات لبني براي خريد 
شيرخام 1440 توماني، موضوع افزايش قيمت محصولات خود 
را مطرح مي كنند و دولت هم به نياز بخش مصرف كننده توجه 
دارد كه در اين بسته حمايتي به منافع تمام گروه ها اعم از توليد، 

فرآوري و مصرف كنندگان توجه خواهد شد. 

  دور ريختن شيرخام دروغ است
وي افزود: جزئيات اين موضوع پس از تصويب اطلاع رساني خواهد شد 

و توليدكنندگان شيرخام و دامداران مشكلي از اين لحاظ نخواهند 
داشت. معاون وزير جهادكشاورزي با اشاره به اينكه هرگونه شايعه 

مبني بر دور ريختن شيرخام دروغ اســت، گفت: بخش دامپروري 
همانند ديگر صنايع و فعاليت ها با ورود توليدكنندگان جديد و خروج 

برخي از فعالان مواجه است و خوشبختانه توليد شيرخام روند افزايشي 
دارد. وي همچنين از افزايش صادرات شيرخشك خبر داد و گفت: 

براي صادرات هم برنامه ريزي داريم و حمايت از بخش توليد مبتني 
بر حمايت دولت است. 

معاون امور دام وزارت جهاد كشاورزي خبرداد 

ارائهبستهحمايتيتوليدشيرخاموصنايعلبنيبهدولت
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اصناف

در بيشــتر واحدهاي صنعتي از پيچ 
و مهره ها براي ســوار كردن و اتصال 
قطعــات روي يكديگــر و نيز تنظيم 
دســتگاه هاي صنعتي يا برای انتقال 
حركت استفاده مي شــود. در كمتر 
دستگاهي از پيچ و مهره ها استفاده نمي شود و به همين دليل 
است كه اهميت آنها در صنعت بســيار زياد بوده و به جرات 
مي توان گفت اگر صنف پيچ و مهره نباشد، هيچ صنعتي شكل 

نمي گيرد. 
ماشــين هاي ابزار، انواع گيره ها، وســايل نقليه، ابزار و ادوات 
جنگي، كشــتي ها، هواپيماها، ســاختمان هاي فلزي، ميز و 
صندلي، ماشين هاي چاپ و ريســندگي و بافندگي، صنايع 
نفت و گاز و پتروشيمي، لوازم خانگي و... در فهرست صنايعي 
هســتند كه پيچ و مهره از ملزومات اوليه آنها براي فعاليت و 

ادامه كار است. 
رئيس اتحاديه پيچ و مهره فروشــان تهــران در اين باره و به 
مناسبت آغاز هفته صنعت و معدن با اشاره به اهميت و نقش 
اساســي اين صنف در ديگر صنايع در گفتگو با »كسب وكار« 
گفت: اين اتحاديه در ســال 85 تاسيس شــد. قبل از اين ما 
زيرنظر اتحاديه ابزار فروشان بوديم، در اين سال با توجه به ماده 
قانوني نظام صنفي مبني بر اينكه اگر اعضای تعداد هر صنف 
به 300  نفر برسد، مي توانند اتحاديه تشكيل دهند اين مهم 
تحقق يافت و در حال حاضر اين اتحاديه 650 عضو جوازدار و 
داراي پروانه فعاليت و 200 واحد در حال دريافت جواز دارد. 

نورالدين مهري افزود: اين 200 اتحاديه براي دريافت پروانه 
موظف به حل مشكلات ملكي خود هســتند و تا به امروز بر 
اساس گزارش هاي رســيده به اتحاديه مشكل 150 واحد در 

حال حل شدن است. 
رئيس اتحاديه پيچ و مهــره با توجه به اهميــت پيچ و مهره 
كه لازمه هر صنعتي اســت گفت: به طور مثال يك خودرو از 
120 نوع پيــچ و مهره و موتور خودرو از 70نــوع پيچ و مهره 
تشكيل شــده اســت همچنين نزديك به 7000 نوع پيچ و 
مهــره در قالب ها، اندازه ها و شــكل هاي مختلــف داريم كه 
از عروسك ســازي و عينك ســازي گرفته تا هواپيماسازی و 
خودروسازي و شركت هاي نفتي با انواع مختلف كاربرد دارند و 
اگر پيچ و مهره نباشد صنعتي هم شكل نمي گيرد اما متاسفانه 

جايگاه واقعي اين صنعت شناخته شده نيست. 

به گفته مهري، اين صنف در 3 مركز ميدان قزوين، شادآباد و 
حسن آباد متمركز اســت و به صورت رقابتي فعاليت مي كنند 
و حتي 10 درصد ســود بازرگاني تعيين شده را نيز مي توانند 

دريافت كنند. 
رئيس اتحاديه پيچ و مهره فروشان تهران با اشاره به اينكه اين 
واحدهاي صنفي در حقيقت به صورت بورس پيچ و مهره فعال 
هستند، افزود: در تمام دنيا براي هر 45 نفر يك واحد صنفي 
وجود دارد اما در ايران براي هر 13 نفر يك صنف داريم و اين 
كار باعث پايين آمدن درصد سود آنها مي شود و از طرف ديگر 

بحث ماليات هاي بالا مطرح است. 
مهري درباره مشــكلات مالياتي اين صنف طي چندين سال 
اخير اظهار داشت: طي نشستي كه تمام اتحاديه ها با معاونت 
ماليات هاي مستقيم داشتند، عنوان شد كه روساي اتحاديه ها 
مي توانند مشكل مالياتي خود را اطلاع دهند تا رسيدگي شود 
اما بعد از تماس هاي مكرري كه با مســئول ماليات مستقيم 
داشتم، وی هيچ گونه پاسخي به خواسته ما نداد ولي به لطف 
تفاهم اتاق اصناف و صحبت هاي تاثيرگذار آقاي فاضلي اميد 

به رفع مشكلات مالياتي اصناف وجود دارد. 
وي در ادامه اظهار داشــت: به دليل بــازار رقابتي اين صنف، 
قيمت ها بسيار پايين و واقعي است در حقيقت پيچ و مهره اي 
كه مي فروشيم از پلاستيك هم ارزان تر است زيرا هر كيلو پيچ 
و مهره فولادي در بازار 5800 تومــان و آهني 3800 تومان 
است در صورتي  كه پلاســتيك كيلويي 8000 تومان است. 
رئيس اتحاديه پيچ و مهره همچنين افزود: متاســفم كه بايد 

بگويم 75 درصد از كالاهاي اين صنف وارداتي است. 
به گفته مهري، 90 درصد واردات اين محصولات از كشور چين 
و 10 درصد از تايوان است. اين در حاليست كه در حدود 10 
سال پيش نزديك به 117كارخانه پيچ و مهره توليدي داشتيم 
كه به دليل عدم دسترسي به مواد اوليه و واردات سنگين از كره 
امكان رقابت در اين بازار نبود و اكنون اين 117 مراكز توليد به 

15 كارخانه توليدي تبديل شده است. 
وي گفت: راهكارهايي را براي توليد داخلي و رونق بازار كسب 
و كار در اين صنــف ارائه كرده ايم. بايد نظــارت دولتي روي 
توليدكنندگان باشد. چنانچه توليدكنندگان داخلي بتوانند 
بازار پيچ و مهره ايــران را تامين كنند، اعضــاي اين اتحاديه 

هيچ وقت از كشورهاي خارجي خريد نخواهند كرد. 
وي ادامــه داد: در جهــت بهبــود بــازار پيــچ و مهــره 

كشــور و براي جلوگيــري از تــورم و گراني از مســئولان 
 ذيربــط تقاضــا داريم تا ايــن مشــكل را به نحــو مطلوبي 

موردتوجه قرار دهند. 
در اين ميان برخي از توليدكنندگان با خريد پيچ و مهره هاي 
چيني از بــازار يا وارد كــردن آن و تعويــض كارت هاي اين 
اجناس با كارتن هــاي كارخانه اقدام به فــروش آنها كرده و 

از نام توليد داخلي سوءاســتفاده مي كنند.  مهري همچنين 
افزود: برخي از اين كارخانه هاي توليدي هم شيطنت مي كنند 
و تمام توليدات خــود را به صورت انبوه و بــا قيمت بالاتر به 
كارخانه هاي خودروســازي مي فروشــند به نحوي كه همين 
پيچ هايي كه با قيمت كيلويي 5800 مي فروشيم آنها كيلويي 
12000 تومان به خودروســازان مي فروشــند كــه به دليل 

 حمايت دولت كارخانه هاي خودروسازي نيز مجبورند از آنها 
خريد كنند. 

به گفته اتحاديه پيچ و مهره فروشان تهران، توليدكنندگان به 
بازار ايران جنس نمي دهند و 70هزار تن در ســال 89 پيچ و 
مهره در كشور مصرف شده كه از اين مقدار تنها 20 هزار تن 

سهم بازار داخلي بوده است. 

 انتقاد  از عدم نظارت  دولت بر بازار توليد پيچ و مهره

قيمت پيچ و مهره از پلاستيك هم ارزان تر است

سوق دادن نيروي كار كشور به سمت توليد 
داخلي و الزام ادارات، سازمان هاي دولتي و 
خانواده هاي ايراني براي مصرف محصولات 

توليد داخل درحال حاضر ضرورت دارد. 
رئيس اتحاديه صنف فروشندگان شوفاژ، 
تهويه مطبوع و لوازم جانبي در اين باره و در گفتگو با »كسب و كار« 
گفت: اكنون هدف توليدكنندگان ايراني بايد صادرات باشــد كه از 

ملزومات آن توليد كيفي است. 
محمدباقر معتمد اظهار كرد: توليد محصــولات با كيفيت نياز امروز 
جامعه ايراني است و توليد كنندگان بايد اين امر را محور فعاليت هاي 

توليدي خود قراردهند. 
وي رونق كشور را در گرو توليد ملي دانسته و بيان كرد: كيفيت بايد 
در محصولات ايراني حرف اول باشــد تا بتــوان به صادرات محصول 

كمك كند. 
معتمد افزايش سطح اشتغال در كشور را منوط به رونق توليد داخلي 
دانست و تاكيد كرد: آرزوي ما تحقق ايراني متحد و پيشرفته است كه 

اين نيز با رونق توليد ملي محقق خواهد شد. 
رئيس اتحاديه صنف فروشندگان شوفاژ، تهويه مطبوع و لوازم جانبي 
با بيان اين مطلب كه مردم ايران سزاوار آن هستند كه از محصولات با 
كيفيت داخلي بهره مند شوند، تصريح كرد: توليد كنندگان توجه داشته 
باشند كه قول و وعده اي كه به مصرف كننده مي دهند اعتماد آنان به 

محصولات داخلي را افزايش دهد. 

توان پایين شركت هاي ایراني درمقایسه با رقباي خارجي
محمدباقر معتمد با بيان اينكه در زمينه  اسپيلت و كولرگازي نتوانستيم 
در ايران توليداتي داشته باشيم، گفت: يكي از دلايل اين موضوع توان 
پايين شركت هاي ايراني در مقايسه با رقباي خارجي خود در اين حوزه 
است چون قيمت توليدات خارجي در مقايسه با ساخت داخلي بسيار 
كمتر است و طبيعي است كه خريداران نيز به سمت توليدات خارجي 

تمايل مي يابند. 
معتمد در ادامه وضعيت كنوني بازار را خــوب ارزيابي كرد و و درباره 
قيمت هاي انواع كولرگازي كه اين روزها بيشــترين خريدار را دارد، 
گفت: كولرهاي گازي در تابستان امسال با اندكي افزايش قيمت روبه رو 
شد و اين افزايش به دليل مسائلي چون افزايش قيمت انرژي، دستمزد 
كارگران، حمل ونقل و ديگر هزينه هاي جاري در اين بخش بود.  وي 
همچنين اظهار داشــت: پيش از هرگونه افزايش قيمت بدون شك 
مكاتباتي در اين زمينه با اتاق اصناف داشتيم و ميزان درصد افزايش 

قيمت را كه 4 تا 5 درصد بود به اتاق گزارش كرديم. 
رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم شوفاژ و تهويه مطبوع بـا اشـاره بـه 
كاهش استفاده از كولر آبي در كشور نيز گفت: در تهران تا 4 يا 5 سال 
ديگر، كولر آبي قابل استفاده نخواهد بود. چراكه با تـوجـه بـه شرايط 
آب و هوايي ايران و به ويژه تهران و از سوي ديگر بـروز پـديـده بحران 
آب، استفاده از كولرهاي آبي به هيچ وجه به صرفه نيست.  البته كولرهاي 
گازي و اسپيلت ها هم مشكلاتي مثل مصرف زياد برق را به همراه دارند. 

ضرورت آموزش دماي آسایش به مصرف كنندگان
به گفته وي بايد به مردم آموخت كه دماي آســايش در تابستان 25 
درجه و در زمستان 20 درجه اســت كه اگر اين نكته رعايت شود به 

اقتصاد و به سلامتي مردم، آسيبي وارد نمي شود.  بايد توليد كنندگان 
داخلي تلاش كنند تا كولرهاي گازي با مصرف كمتر بـرق را به بازار 
ارائه كنند. آنچه از بازار كولر انتظار مي رود استفاده هرچـه بيشتر مردم 
از كولرهاي گازي در آينده اي نه چندان دور اســت. چراكه اگر كشور 
با مشكل كم آبي مواجه شود، اين كولرها خواه ناخواه كـنـار گذاشته 
مي شوند اما با روي كار آمدن هرچه بيشتر كولرهاي گازي، مصرف برق 

نيز به ميزان چشمگيري بيش از حد مجاز خـواهـد شـد. 
معتمد در ادامه درباره معضل قاچاق و تاثير آن بر بازار اين صنف اظهار 

داشت: در صنف ما تقريبا مقوله قاچاق بي معناست. همين طور در بازار 
كولر كه امروز مشتريان زيادي دارد ما امسال كاهش ميزان قاچاق اين 

كالا در بازار را داريم. 
مردم براي خريد چنين كالاهايي كه قيمت به نسبـت بـالايـي دارنـد 

خواهان برگ ضمانتنامه و خدمات پس ازفروش هستند. 
به گفته وي، بـه هـمـيـــن دليل واحدهاي صنفي در صورت ارائه 
كالاهاي قاچاق، بـا اسـتـقـبـــال خريداران مواجه نمي شوند و در 
نتيجه كالا روي دست فروشنده بـاقـي مي ماند. او دليل ديگر كاهش 

قاچاق را در كاهش هزينه هاي واردات اين كالا و همچنين رقابتي تر 
شدن بازار مي داند. 

وي با اشاره به كاهش انگيزه قاچاق در كشور بيان مي كند: بـه دلـيـل 
اينكه نبود خدمات پس ازفروش و ضمانت ها براي مشتريـان مشـكـل 

ايجاد مي كند، انگيزه افراد براي خريد اين كالاها نيز كمتر شده است. 
از سوي ديگر، با رقابتي شدن بازار، قاچاق كالا توجيه اقتصادي نـدارد 
و واردكننده ها محصول را با قيمت مناسب و از مبادي قانونـي بـه بـازار 

عرضه مي كنند. 

هشدار به واحدهاي صنفي غيرمجاز
رئيــس اتحاديه فروشــندگان لــوازم شــوفاژ و تهويــه مطبوع به 
تعــداد واحدهاي صنفــي مجــاز در اتحاديه اشــاره كــرده و آنها 
را حــدود 700 واحد عنوان مي كنــد. درباره واحدهــاي غيرمجاز 
 هم بايد گفت آنها را شناســايي كرده و هشــدار داده ايم. واحدهاي 
واجــد شــرايط، براي ثبــت خواهنــد آمــد و همچنــان درحال 
 بررســي بــراي يافتــن واحدهــاي غيرمجــاز هســتيم تــا آنها

 را ساماندهي كنيم. 

 رئيس سابق اتحاديه صنف فروشندگان شوفاژ، تهويه مطبوع و لوازم جانبي با اشاره به قيمت بالای کالاها:

مردم کولر قاچاق نمی خرند
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مناقصه عمومی دو مرحله ای با ارزیابی کیفی
موضوع : خرید ۷۰ کیلومتر انواع کابل هادی روکشدار به شرح اسناد مناقصه

دستگاه مناقصه گزار و آدرس: شرکت توزیع نیروي برق تبریز واقع در تبریز کوی ولیعصر خیابان نظامی اول خیابان قطران شرکت توزیع نیروي برق تبریز 
مدت زمان تحویل:  ۶ ماه

مهلت دریافت اسناد از طریق سامانه ستاد ایران از تاریخ 14۰2/۰8/22  لغایت 14۰2/۰8/3۰ با واریز وجه به مبلغ پانصد هزار ریال 
مهلت بارگذاری پیشنهادات در سامانه ستاد:  پیشنهاد دهندگان می بایست ضمن بارگذاری اسناد ارزیابی کیفی و کلیه مدارک پاکات الف، ب و ج در سامانه ستاد تا ساعت 14:۰۰ مورخ 14۰2/۰9/14 ، نسبت 

به ارسال اصل پاکت الف به صورت لاک و مهر شده ظرف همان مهلت به دبیرخانه اینشرکت اقدام نمایند
تذکر: به پیشنهادهای فاقد امضاء مشروط، مخدوش و پیشنهادهایی که بعد از انقضا مدت مقرر در فراخوان واصل میشود مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد. 

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه : برابر 2.۵3۰٬۰۰۰٬۰۰۰ ریال بوده و پیشنهادهای فاقد تضمین تضمین مخدوش تضمین کمتر از میزان مقرر بلااثر می باشند.
شرایط خاص برای ورود به ارزیابی کیفی و مناقصه :

داشتن گواهی صلاحیت از شرکت توانیر )حضور در لیست وندور شرکت توانیر(
داشتن گواهی مطابقت با استاندارد تولید با تایپ تست معتبر )از آزمایشگاههای معتبر(

ساعت، تاریخ و محل افتتاح اسناد ارزیابی کیفی :
ساعت ۰8:۰۰ مورخ 14۰2/۰9/1۵ طبقه ششم )سالن جلسات (

زمان و محل افتتاح پاکتهای الف و ب به شرط کسب حداقل امتیاز لازم ) حداقل ۶۵( از ارزیابی کیفی :
ساعت 1۰:۰۰ مورخ 14۰2/۰9/22 طبقه ششم )سالن جلسات(

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهادات مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد 
شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج بوده و سایتهای زیر جهت اطلاع رسانی اعلام می گردند. 
www.toztab.ir و سایت شرکت توزیع برق تبریز www.tavanir.org.ir و سایت معاملات شرکت توانیر http://lets.mporg.ir پایگاه مناقصات کشور

عباس حسامی 
رئیس هیئت مدیره و مدیر عامل

نوبت دوم

41۵۵

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »کســب و کار« جهت طرح مســائل و مشــکلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبیر راه اندازي کرده است. از این رو 
شــما خواننده محترم مي توانید از طریق ارسال نامه به پست الکترونیکي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانید. 

نامه به سردبير

۱- تکلیف خود را روشن کنید
استیو برگل می گوید: بیشتر آدم ها بعد از شکست از 
جنبه طنز به آن نگاه می کننــد. آنها می دانند که چه 
زمانی با اتفاقات به طور جــدی برخورد کنند. هنگام 
برخورد با موانع، اغلب ما از شکست می ترسیم که همین 
باعث بدتر شدن وضعیت می شود؛ زیرا چیزی وجود 
دارد که مانع از بهترین عملکرد ما می  گردد؛ پس نمی 
توانیم بگوییم که شکست خوردیم. »من می میرم اگر 
تو المپیک برنده نشوم.« این مردن به خاطر دادگاهی 
است که قرار است تشکیل شــود؟ یا از روی خجالت 
و شــرمندگی اســت؟ این جا منظور از مردن، مردن 
واقعی نیست، بلکه فشاری اســت که در اثر استرس 
ایجاد می شود. ما احساس می کنیم با این حس به دنیا 
آمده ایم، ولی اگر طرز فکر خود را تغییر دهیم و موضوع را 
برای خودمان روشن کنیم، می بینیم این طور نیست. این 
حس فقط در لحظه شکست ایجاد می شود و با گذشت 

زمان تبدیل به یک داستان سرگرم کننده می گردد.

2- عمل کنید
شکست انسی است برای دوباره شروع کردن و تغییر 

دادن شرایط؛ پس چرا نشسته اید؟
انسان ها شکست نمی خورند بلکه تنها تلاش کردن 

شان را متوقف می سازند.

3- به یک گروه ملحق شوید
»میسری« شــرکتش را بسیار دوســت دارد. فقط 
نگاهی کوتاه به تعداد افراد رو به رشــد سایتش این 
را نشان می دهد. حداقل حدود  1۵میلیون نفر عضو 
گروه فیسبوک هستند. وقتی مونتزیال سیلون هنری، 
موسس گروه فیســبوک، برای اولین بار شرکتش را 
افتتاح کرد، گروهش را گروه بازگشت به زندگی نامید. 
بعد از ایجاد مشــکل در قســمت نرم افزاری، در کار 
شرکت اختلال به وجود آمد و تازه دردها و سرزنش ها 
شروع شد. هنری می گوید: دنبال کسی می گشتیم 
که او را ســرزنش کنیم. اشــتباه از طرف چه کسی 
می توانست باشد؟ کارکنان حس می کردند خانه شان 
را از دست داده اند. ســپس اتفاق جدیدی افتاد. آنها 
خواستند خود را از این مخمصه نجات دهند، بنابراین 
تصمیم گرفتند روی این موضوع تمرکز کنند و شروع 
کردند به کم کردن خرج های اضافی شرکت و طرح یک 
استراتژی برای شرایط سخت، که بهتر است این طرح 

را »شکست خوش بینانه« بنامیم.

4- احساس گناه کنید ولی خجالت نکشید
ریچارد رابینز، روانشــناس دانشــگاه کالیفرنیا در 

دویس می گوید: فرق بین گنــاه و خجالت، دلیل 
اصلی شکست است. گناه می گوید این چیزی است 
که من انجام داده ام. ولــی حس خجالت می گوید 
شکست اتفاق افتاد، چون من این طوری هستم. در 
این صورت شما انتظار شکست را دارید و تلاشی برای 
رد آن نمی کنید. اما چرخه یادگیری نیز شکســته 
می شــود و کمکی به شــما نمی کند. به جای این 
تفکر که شکست به خاطر من است، فکر کنیم من 
آدم خوبی هستم که کار اشــتباهی انجام داده ام و 
از آن می توانم یاد بگیرم. اگر فرضیه شــما در مورد 
شکست این باشد که آن اشتباه من بود، این امکان 
وجود دارد که آن شکست را بررسی کنید و ببینید 
چه چیزهایی از طرف شما درست نبود که این اتفاق 
منفی افتاد. از طرف دیگر، اگر فکر کنید که هرگز 
ربطی به من نداشــت، باز شــما را آشفته می کند؛ 
 زیرا باید بدانید که خودتان چکار می توانید بکنید 

و چه می آموزید.

۵- نپرســید که دنیا چکار می تواند برایتان 
انجام دهد

این شــما هســتید که آزادید هر کاری که دوست 

دارید بــرای معنادار کــردن زندگی تــان بکنید. 
اگر مجبــور نیســتید که پــول در آوریــد، پس 
 فکر کنیــد کــه چطــور می توانید بــه دیگران 

سرویس بدهید؟
مدیر فــروش شــرکت رادیویــی ارگان، به طرز 
ناباورانه ای از شرکت اخراج شــد، ولی با جستجو 
برای کار جدید به این نتیجه رســید که اخراجش 
یک هدیه بود. او همیشه در این فکر بود که چطور 
می تواند ســرویس خوبی بدهد، تا اینکه کار خوب 
و جدیدی پیــدا کــرد. او چند ماه بعــد به عنوان 
داوطلب در یک پرورشــگاه به نام مرکز بین المللی 
رویا مشغول کار شد. ســفر کردن، ساده زیستن و 
انجام کارهای خوب و خالصانه برای کسانی که به او 
 نیاز داشتند، باعث شد که بهترین ها برایش اتفاق 

بیفتد.

۵ روش برای رویارویی بهتر با شکست

10 نكته كاربردی در مورد چك
ج - پس  از اخذ دستور مقام  قضایی ، به  حوزه  
انتظامی  مربوطــه  مراجعه  کرده  و برحســب  
رویه  معمول ، با کسب  دســتور فرمانده  حوزه  
انتظامی  یا جانشین  وی اخطاریه  3 روزه  که  به  
اخطار حسن  نیت  معروف  است  در معیت  مامور 

نیروی انتظامی  به  متهم  ابلاغ  می شود.
 درصورتــی  که  متهــم )صــادر کننده چک 
بي محل(  در ظرف  3 روز پس  از ابلاغ  اخطاریه  
مذکور در بند 3، رضایت  شاکی  را جلب  کرده  
اســت  یا ترتیب  پرداخت  وجه  چک  را بدهد با 
اعلام  رضایت  شاکی  یا ارائه  لاشه  چک  توسط 
وی  پرونده  مختومه  می شــود، والا درصورت  
عدم حضور در موعد مقرر، با دستور مقام  قضایی  
نسبت  به  جلب  متهم  اقدام  و پرونده  با گزارش  
نیروی  انتظامی  و به  همــراه  طرفین  به  حوزه  
قضایی  مربوطه ارســال  و پس  از تعیین  شعبه  
رسیدگی  کننده توسط ریاست  حوزه  قضایی  و 
یامعاونین  آنها، پرونده  در جریان  رسیدگی  قرار 
می گیرد. )این  اقدامات  نیز درصورتی که  متهم  
متواری  باشد انجام  می گیرد( در ضمن  می توان  
درصورتی  که  متهم  متواری  بــوده    و احتمال 
خروج وی  از کشور برود، از دادگاه  درخواست  

ممنوع  الخروج  کردن  وی را  از کشور کرد.
7. اگر بعد از صدور حکم قطعی، شاکی گذشت 
کند یا محکوم به ترتیب بالا موجبات پرداخت 
وجه چک را فراهم کنــد اجرای حکم متوقف 

می شود.
8. برخــی گمان می کنند بــرای وصول وجه 
چک از طریق دادگاه، فقط باید شکایت کیفری 
کنند. در حالی که حتی اگر این شــکایت به 
نتیجه برســد، دادگاه تنها حکــم به مجازات 
حبس خواهد داد و درباره طلب دارنده اظهار 
نظر نمی کند. هم دربــاره چک های کیفری و 
هم چک های حقوقی، دادگاه تنها در صورتی 
حکم به پرداخت مبلغ چــک در وجه دارنده 
چک را صادر خواهد کــرد که دارنده به عنوان 
خواهان، فرم مخصوص دادخواست را تکمیل 
و با پرداخت هزینه دادرســی از طریق ابطال 
تمبر و سایر تشــریفات قانونی، آن را تحویل 

دفتر دادگاه کند.
ادامه دارد...

حقوق کسب و کار آموزش

گوش دادن منتقدانه بر ادراک شنونده که چگونه پیام 
را درک و آن را ارزیابي مي کند، متمرکز است. 

یک شــنونده منتقد، نکات مثبت و منفي یک پیام 
را ارزیابي مي کند و بعد تصمیــم مي گیرد که آنها را 
بپذیرد یا رد کند.  شناخت راه هاي تشویق همچنین 
آشنایي با فرایند منطق و استدلال، شنونده منتقد را 
قادر مي سازد درباره ویژگي هاي مثبت پیام هایي که 
دریافت مي کند، قضاوت کند. در زمان قضاوت باید به 

موارد زیر توجه کرد: 
شخصیت گوینده: اعتبار گوینده از شان، موقعیتي که 
دارد )نظیر یک ورزشکار مشهور بودن( از تخصص، 
قابل اعتماد بودن و خوش اخلاقي نشــات مي گیرد. 
شنونده منتقد باید بداند که این اعتبار تا چه حد بر 

شیوه درک و تجزیه وتحلیل پیام تاثیر مي گذارد. 
داده ها و بحث هاي گوینده: آیا گوینده پیام به بحثي 
منطقي مي پردازد که مبناي آن داده هاي صحیح و 

روشن است؟
جاذبه هاي انگیزشي گوینده: گوینده چگونه شنونده 
را مجذوب پیام خود مي کند؟ از چه جاذبه هایي براي 
جلب توجه شنونده استفاده مي کند تا او را به پاسخ 

دادن وادار کند؟
تصورات گوینده: آیا گوینده، صحت و حقیقت چیزي 
را قبل از اثبات آن مي پذیرد؟ مثلا صرف اینکه کسي 
بگوید »کاملا معلوم است که...«، دلیل بر صحت یک 

گمان و تصور نیست. 
آنچه گفته نشده است: در بعضي موارد، گوینده پیام 

به جاي اینکه صریحا عقیده خود را بگوید به صورت 
تلویحي آن را بیان مي کند، بنابراین شنونده مجبور 
است معاني پنهاني را کشف کند تا بتواند پیام را براي 
خود روشن کند. »حتما مي دانید منظورم چیست؟« 
جمله اي است که شنونده باید نسبت به آن هوشیار 

باشد. شما واقعا درباره آنچه گفته شده چه مي دانید ؟ 
شــنونده منتقد باید از ایــن عوامل آگاه باشــد و 
ویژگي هاي مثبت یک پیام را ارزیابي کند و در برابر 

پیام هاي تبلیغاتي، دیدي منتقدانه داشته باشد. 

گوش دادن منتقدانه

هماهنگ شدن با محيط يا هماهنگ كردن محيط؟
اگر قورباغه اي را به همراه مقداري از آبي کــه در آن زندگي مي کند در ظرفي 
بریزید و آب را به آرامي و به تدریج گرم کنید خواهید دید که قورباغه به گرم شدن 
تدریجی آب عکس العملي نشان نمي دهد تا آنکه آب جوش مي آید و قورباغه 
مي میرد. دلیل این رفتار این است که قورباغه یک حیوان خونسرد است و دماي 
بدن خود را با تغییرات تدریجي دماي محیط تطبیق مي دهد. اگر قورباغه دیگري 
را بگیرید و در ظرف آبي که اختلاف دماي قابل ملاحظه اي با دماي بدن قورباغه 
دارد، بیندازید خواهید دید که به سرعت به بیرون مي جهد چرا که نمي تواند این 
تغییر دما را تحمل کند. مدیراني که به محیط و تغییرات آن توجه ندارند مانند 
قورباغه عمل خواهند کرد. این مدیران روند و تغییرات تدریجي را شناســایي 
نمي کنند و بنابراین در زمان لازم استراتژي مناسب را اتخاذ نمي کنند زیرا خود 
را براي آن شرایط تغییر کرده، آماده نکرده اند.از طرف دیگر این مدیران ظرفیت 
تحمل خیلي از تغییرات محیطي ناگهاني را ندارند و بنابراین به آن تغییرات به 
درستي عکس العمل نشان نمي دهند.به بیان دیگر این مدیران استراتژیک عمل 

نمي کنند و از فرصت ها و تهدیدها به درستي بهره نمي برند.

داستانک

كشف نيازهاي مشتري، نخستين گام در فروش
شرایط خوب پیش مي رود. مي دانیم در کجا 
قرار داریم و اینکه سرمربي از ما مي خواهد 
چطور بازي کنیم. ما در مســیر خوبي قرار 
داریم و از این مساله راضي هستیم. درباره 
اینکه چه احساسي به »پیگریني« دارم، به 
نظر مي رسد که او درباره آن چه مي خواهد 
کاملا مصمم است و این، کار را براي بازیکنان 
راحت تر مي کند. )جو هارت درباره مانوئل پیگریني، سرمربي منچستر سیتي( 
مدیران معمولا برنامه ریزي براي کسب و کار را از دفتر خودشان  آغاز مي کنند. 
این کار في نفسه چندان هم بد نیست و اتفاقا مي تواند گام موثري براي توسعه 
شایستگي هاي کسب و کار براي رقابت پذیري در بازار و در برابر رقبا باشد اما 
مشکل از جایي شروع مي شود که این برنامه ها در همان اتاق مدیریت باقي 

مي مانند و از آن جا بیرون نمي روند.
جو هارت در صحبت هایش درباره سرمربي تیم، به نکات بسیار مهمي اشاره 
کرده است. چه یک مدیر قدیمي هستید و چه تازه به عنوان مدیر کارتان را 
شروع کرده اید، آیا کارکنان تان جواب سوال هایي که جو هارت به آنها اشاره 
کرده را مي دانند؟ ماجرا وقتي جالب مي شود که به این فکر کنیم این سوالات 
در هر جایي که تعاملي میان ما و دیگران مطرح باشد )حتي در زندگي عادي و 
روزمره در کنار خانواده و دوستانمان( معنا دارند! به این سه سوال توجه کنید: 
1- ما که هستیم؟ ماموریت کسب و کار ما چیست؟ قرار است چه ارزشي ایجاد 
کنیم و به چه مشتري اي بفروشیم؟ ماموریت کسب و کار قرار است توسط 

کارکنان شما اجرا شود.
2- کجا قرار داریم و به کجا مي خواهیم برسیم؟ هر مدیري براي کسب و کار 
خودش چشم انداز و هدف هایي را ترسیم مي کند اما آیا کارکنان تان از وضعیت 

فعلي کسب و کار و البته از مقصد نهایي خبر دارند؟
3- چطور مي خواهیم به  جایي که مي خواهیم برسیم؟ امروزه مشخص شده 
براي موفقیت، اجراي درست برنامه ها اهمیتي کمتر از برنامه ریزي درست ندارد. 
بهترین استراتژي دنیا هم در نهایت باید براي اجرا شدن به دست کارکنانمان 

سپرده شود. اما آیا آنها مي دانند چه کار مي کنند و چرا؟
4- از همه مهم تر: آیا واقعا مي دانید و مي خواهید که به آنجا برسید؟ رویابیني 
یک چیز است و تلاش براي رسیدن به رویا چیز دیگر. تلاش کردن نیاز به انگیزه 

دروني دارد. آیا به انگیزش کارکنان تان فکر مي کنید؟
آیا پاسخ این سوالات را خودتان به صورت دقیق مي دانید و آیا این پاسخ ها را 
به  صورت شفاف به دیگران منتقل کرده اید؟ مساله این است! این چیزي است 

که ما در تفکر استراتژیک به دنبال آن هستیم.

مديريت انرژي به  جاي زمان
همه دنبال این هستیم که بهترین بهره را از 
زمان ببریم و دنبال تکنیک ها و روش هایي 
مي گردیم که زمان و کارها را به خوبي مدیریت 
کنیم. حداقل کاري هم که مي توانیم انجام 
دهیم این است کارهایي که باید انجام شوند 
را بنویسیم، اولویت بندي کنیم و انجام دهیم. 
در بهترین حالت در پایان روز حجم زیادي کار 
انجام داده ایم و در حالي که حتي توان سرپا ایستادن نداریم به خانه برمي گردیم. 
با توجه به اینکه نوع کار در حال حاضر تغییر کرده و نیازها در زمینه هاي مختلف 
افزایش پیدا کرده و رو به افزایش هم است، رشد حجم کاري اتفاق عجیبي نیست 
اما هرچقدر بیشتر درگیر کار مي شویم، بیشتر خسته مي شویم و بیشتر خودمان 
و خانواده مان را فراموش مي کنیم و بیشتر نگران زمان مي شویم. چراکه زمان منبع 
محدودي است و هرچقدر بیشتر خسته مي شویم و انرژي صرف مي کنیم، کارایي 
کمتري خواهیم داشت اما کماکان اصرار مي کنیم که کار را ادامه دهیم و حس 

مي کنیم زمان کمي داریم. 
رویکرد دیگر براي انجام کارها مي تواند این باشد که انرژي خودمان را مدیریت 
کنیم. با داشتن انرژي در طول روز مي توانیم بهره بیشتري حتي از زمان ببریم و 

در زمان خستگي مي توانیم دوباره انرژي خودمان را برگردانیم. 
انرژي هر کس از 4منبع جسم، ذهن، احساسات و روح )روان( تامین مي شود. با 
تمرین ها و کارهاي مشخصي مي توان سطح انرژي را بالا برد و آن را بازیابي کرد. 
کارهاي به ظاهر ساده اما در باطن مشکلي مثل زود خوابیدن، تغذیه سالم، ورزش 
و انجام فعالیت هاي معنوي مي تواند این سطح انرژي را افزایش دهد. در این شرایط 
مي توان زمان طولاني را کار کرد اما دچار خستگي مفرط نشد.  یادتان باشد توجه 
به سلامت جسمي قبل از اینکه وظیفه سازمان در قبال کارکنانش باشد، وظیفه 

خود شما در قبال خودتان است. 

آگاهي

مهارت


